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 راهکارهای تحقق 
جهش تولید در معادن

تحق��ق راهبرد جهش تولید در ح��وزه معادن به اعتقاد 
کارشناس��ان با اصلاح و اجرای به موق��ع قوانین، آموزش 
علمی و با بهره گیری از ظرفیت کارشناس��ی از س��ازمان 
نظ��ام مهندس��ی معدن توس��ط نهاده��ای دولتی محقق 
می ش��ود. ایران یک درصد جمعی��ت جهان، یک درصد از 
مس��احت جهان و یک درصد از ذخایر معدنی جهان را در 

2اختیار دارد و ایران تنها از یک درصد از ذخایر معدنی...
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روی ناخوش طلا 
به پادزهر کرونا

توقف روند صعودی
 قیمت فولاد 

از ماه ه��ای پایانی س��ال ۲۰۲۰ و با کش��ف 
نخستین واکسن کرونا امید به بهبود وضعیت 
اقتص��ادی و تولی��د در دنیا ش��کل گرفت.  با 
آغاز واکسیناس��یون گس��ترده از ابتدای سال 
جاری میلادی این امید تقویت ش��د و ش��اهد 
خروج بسیاری از سرمایه ها از بازار طلا بودیم.  
بدین ترتیب بازار این فلز گرانبها از رونق افتاد. 
این روند نزولی نرخ به قدری ش��دت گرفت که 

شاهد فروش طلا در کانال ۱۷۰۰ دلاری...

نگرش��ی عمی��ق درب��اره وضعی��ت عرضه، 
تقاضا و ب��ازار فولاد جهان بای��د تعیین کننده 
استراتژی های تولیدکنندگان این صنعت باشد. 
حال که در آس��تانه پایان سال ۱۳۹۹ هستیم 
بررسی بازار فولاد در سال آینده ضروری به نظر 
می رسد. طی ماه های گذشته شاهد اوج گرفتن 
نرخ فروش فولاد در بازارهای بین المللی بودیم 
و انتظ��ار می رفت این روند صع��ودی تا پایان 
س��ال ۲۰۲۱ نیز ادامه داشته باشد. اما اکنون 

با برگزاری نشست کنگره...
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 خروج معادن 
از انحصار

توسعه ارتباط فولاد 
هرمزگان با دانشگاه ها معادنراکدبهسودآوریمیرسند؟

ورود معادن غیرفعال به بورس بررسی شد

 شاهین زارع
مدیر متالورژی، طراحی و توسعه 
محصولات شرکت فولاد هرمزگان

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

برقراری ارتب��اط میان صنعت و دانش��گاه از 
اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت و زمینه توسعه 
صنعتی و فناوری را در کش��ور فراهم می کند. با 
این وجود، هنوز در کش��ور ما ارتباط قوی میان 
مجموعه های صنعتی و دانش��گاه ها آن طور که 
باید ش��کل نگرفته اس��ت. در تمامی کشورهای 
صنعت��ی و توس��عه یافته حلق��ه واس��طی میان 
صنعت و دانش��گاه شکل گرفته که ارتباط میان 
صنعت و دانش��گاه را برقرار و تس��هیل می کند. 
عموما ش��رکت های دانش بنیان یا مجموعه های 
اس��تارت آپی وظیفه برقراری ای��ن ارتباط را بر 
عه��ده دارند اما این حلقه در کش��ور ما هنوز با 
ضعف روبه رو بوده و نیاز اس��ت توجه ویژه ای به 

این مهم داشته باشیم.
شرکت فولاد هرمزگان به عنوان یک مجموعه 
فولادی که بر بهره گیری از ظرفیت های داخلی 
تاکی��د دارد، اقداماتی را ب��رای برقراری ارتباط 
ب��ا ش��رکت های دانش بنی��ان و به واس��طه آنها 
دانش��گاه ها را در دس��تور کار خ��ود دارد. ای��ن 
مجموعه فولادی از س��ال گذش��ته و در جریان 
برگزاری س��مینار ملی ریخته گ��ری مداوم، در 
مس��یر برقراری ارتباط با دانشگاه گام موثرتری 
برداشت. انتظار می رود تلاش های یادشده زمینه 

توسعه دانش فولاد کشور را فراهم کند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
 در همی��ن ح��ال در نظ��ر دارد در جری��ان 
برگ��زاری مج��دد ای��ن س��مینارهای س��الانه 
 ریخته گ��ری م��داوم ای��ن ارتب��اط را تقوی��ت 

کند.
صنعت فولاد ایران در طول سال های گذشته 
در مسیر بومی س��ازی موفق عمل کرده، اما در 
حوزه توسعه فناوری همچنان با کمبود روبه رو 

هستیم. 
ب��دون تردید ورود کش��ور به عن��وان دهمین 
فولادس��از ب��زرگ جهان ب��ه مباح��ث فناوری 
ای��ن صنعت از اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت 
و می تواند تاثیر بس��زایی در توس��عه مداوم این 

صنعت داشته باشد. 
دانش��گاه ها و شرکت های دانش بنیان یک سر 
توس��عه فناوری هستند، س��ر دیگر این زنجیره 
نیز به صنایع منتهی می شود؛ بنابراین برقراری 
پیون��دی میان ۲ حلقه یاد ش��ده ضروری به نظر 

می رسد.
ش��رکت ف��ولاد هرم��زگان نی��ز ب��ا توجه به 
الزام��ات یادش��ده کارگروه ه��ای تخصصی را با 
ه��دف برقرار ارتب��اط میان صنعت و دانش��گاه 
تش��کیل داده و مس��یر توس��عه و ارتب��اط ب��ا 
 دانش��گاه ها و شرکت های دانش بنیان را تسهیل 

کرده است. 
بدین ترتیب دانش��گاه ها و مراکز تولید دانش 
و فناوری همراس��تا با اکتس��اب فناوری فولاد 

جهت دهی می شوند.
س��و  ی��ک  از  کنون��ی  موقعی��ت  در  ام��ا 
دانش��گاه ها نس��بت به ش��رایط موجود و نبود 
ارتب��اط با صنایع گله مند هس��تند و از س��وی 
دیگ��ر، صنای��ع نیز ب��ه عملکرد دانش��گاه ها و 
 بی توجه��ی آنها به مس��ائل روز صنای��ع انتقاد 

دارند. 
بدون تردید اس��تقلال مالی دانش��گاه ها تاثیر 

بسزایی در این جدایی داشته است. 
درواقع در چنین ش��رایطی هی��چ الزام برای 
نزدیک ش��دن دانش��گاه به صنعت و بهره گیری 
از دان��ش روز ب��رای رف��ع مش��کلات صنع��ت 
وجود ن��دارد ب��ه نوعی ش��اخص های کس��ب 
درآم��د و ارتق��اء در مجموعه های دانش��گاهی 
بیش��تر ارئ��ه مقال��ه و تحقیق��ات اس��ت، ن��ه 
 پروژه ه��ای صنعتی ک��ه این مهم نی��ز نیاز به 

تغییراتی دارد. 
اخی��ر  س��ال های  ط��ول  در  خوش��بختانه 
برق��راری این ارتب��اط مورد توجه ق��رار گرفته 
 اس��ت هرچن��د هن��وز در ابت��دای این مس��یر 

هستیم.
برای تحقق اهداف یادش��ده انتظ��ار می رود 
پروژه های دانش��جویان در مقاط��ع تحصیلات 
تکمیلی )کارشناس��ی ارش��د یا دکترا( براساس 
نیاز صنایع تعریف و راه حل های مناس��بی ارائه 

شود. 
اما هنوز پروژه های دانش��گاهی ما همس��و با 

چالش های صنعت نیست. 
مث��لا همچن��ان ش��اهد تعری��ف پروژه های 

متعددی در حوزه نانو هستیم. 
ای��ن درحال��ی اس��ت ک��ه نان��و و پروژه های 
مرتب��ط ب��ا آن هن��وز آنقدرها ه��م در اقتصاد 
تاثیر گ��ذار نب��وده؛ بنابرای��ن انتظ��ار م��ی رود 
ب��ه  دانش��گاهی  پروژه ه��ای  سمت وس��وی 
 س��مت صنایع مهم و اس��تراتژیک س��وق داده 

شوند.
توج��ه به صنع��ت فولاد ب��ا توجه ب��ه اینکه 
ای��ن صنعت یک��ی از اصلی ترین ش��اخص های 
اقتص��ادی کش��ور در س��ال های اخی��ر بوده و 
 اثرگذاری بیش��تری در اقتصاد کش��ور داش��ته 

است. 
بنابرای��ن انتظار می رود مراکز پژوهش��ی هم 
نگاه ویژه ای به این صنعت داشته باشند، به ویژه 
ک��ه این صنعت در حوزه فناوری با س��رعت در 

حال تغییر است.

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: ایمیدرو به دنبال تسهیل شرایط 
و تشویق بخش خصوصی برای سرمایه گذاری است. به گزارش روابط 
عمومی ایمیدرو، وجیه اله جعفری که در مراسم آغاز عملیات اجرایی 
طرح احداث کارخانه کربنات کلسیم رسوبی و آهک هیدراته داراب 
تصری��ح ک��رد: طبق تفاهم انجام ش��ده با بان��ک صنعت و معدن، ۴ تا 
۱۲ هزار میلیارد تومان برای توس��عه، تکمیل و ایجاد مجموعه های 
جدید در بخش معدن و صنایع معدنی اعتبار فراهم ش��ده اس��ت. وی 

ادامه داد: همچنین، صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
درصددافزایش س��رمایه از ۳۵۰ به یک هزارمیلیارد تومان اس��ت که 

کمک به توسعه این بخش است.
 جعفری همچنین گفت: کمک به توسعه زیرساخت های معادن اژ 
طریق طرح احیا، فعال سازی و توسعه معادن، از دیگر بسترسازی های 
اس��ت. به گفته وی، ایمیدرو برای توس��عه اکتشاف هیچ محدودیتی 
قائل نیست. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگری از 

سخنانش گفت: اگر به دنبال شرایط پایدار برای تامین رفاه برای مردم 
هس��تیم، با ایجاد اش��تغال می توانیم این ارامش و اطمینان بخشی را 
ایجاد کنیم و این مهم با سرمایه گذاری محقق می شود. وی ادامه داد: 
سرمایه گذاری نیز بافراهم کردن بسترهای آن اتفاق می افتد. جعفری 
تصری��ح ک��رد: از جمله برنامه های مجموعه ایمیدرو و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، تس��هیل ش��رایط س��رمایه گذاری در بخش معدن و 
صنایع معدنی است رئیس هیات عامل ایمیدرو درباره جایگاه معدن 

و صنایع معدنی یادآور ش��د: حدود ۲۵ درصدارزش بازار س��رمایه در 
بورس و ۲۳ درصد صادرات کشور، بخش معدن و صنایع معدنی است. 
وی گفت: به ازای هر نفر اشتغال مستقیم در زنجیره معدن و صنایع 
وی امعدنی، ۴ تا ۱۷ نفر اشتغال غیرمستقیم ایجاد می شودجعفری 
یادآور ش��د: در زمان حضور در ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی، از 
س��ال ۹۶ اقدام به انجام اکتش��افات در اس��تان فارس به صورت جدی 

کردیم و در ۲ سال اخیر نیز این روند شتاب گرفت. 

وی اف��زود: امیدواری��م نتای��ج آن در س��ال آتی مش��خص و ذخایر 
جدید به توس��عه اس��تان کمک کند و درنتیجه، گام های توس��عه ای 
بعدی در اس��تان آغاز ش��ود.جعفری تصریح کرد: این برنامه در همه 
کش��ور با مس��احت بیش از ۶۶۰ هزار کیلومتر مربع نجام می ش��ود. به 
گفته وی، اکتشافات نقطه شروع مناسبی برای سرمایه گذاری است 
 که پس از انجام فاز شناس��ایی، مراحل بعدی اس��تخراج، فرآوری و...

انجام شود.

ایمیدرو به دنبال تسهیل سرمایه گذاری بخش خصوصی 

گروه معدن

تحقق راهبرد جهش تولید در حوزه معادن به اعتقاد 
کارشناسان با اصلاح و اجرای به موقع قوانین، آموزش 
علمی و با بهره گیری از ظرفیت کارشناس��ی از س��ازمان 
نظام مهندس��ی معدن توس��ط نهادهای دولتی محقق 
می ش��ود. ایران یک درصد جمعیت جهان، یک درصد 
از مس��احت جهان و یک درصد از ذخایر معدنی جهان 
را در اختی��ار دارد و ای��ران تنه��ا از ی��ک درصد از ذخایر 
معدنی خود بهره برداری می کند، در حالی که براساس 
اس��تانداردهای جهانی این میزان باید حدود ۵ درصد 
باش��د که اگر با اس��تاندارد جهانی از ذخایر معدنی خود 
بهره ب��رداری کند، چندی��ن برابر درآمدهای نفتی، این 
بخش ارزآوری خواهد داشت. دولت یازدهم از برنامه های 
کلیدی خود، توسعه اکتشاف های معدنی را اجرا کرد که 
گستره ای بالغ بر ۲۷۰ هزار کیلومتر بود که براساس آمار 
س��ازمان توسعه ونوسازی معادن وصنایع معدنی ایران 
موجب شناسایی ۴۲ تن طلا، ۲۲ میلیون تن بوکسیت، 
۱۰۳ میلیون تن باریت، ۳۰ هزار تن آنتیموان، ۶۵ هزار 
تن عناصر نادرخاکی، ۳۴۵ میلیون تن زغال کک ش��و، 
۲۰۰ میلیون تن زغال حرارتی، ۵۰۰ میلیون تن سنگ 
آهن ش��د و برای اکتش��اف تا نیمه س��ال ۱۳۹۶ بالغ بر 
۳۰۰ میلیارد تومان صرف شد.  سازمان نظام مهندسی 
معدن بازوی اجرایی متخصص و معتمد برای س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت محس��وب می ش��ود که نقش 
موثری در ارتقای کیفیت کاری و کاهش مش��کلات در 
این حوزه خواهد داشت اما برخی از رفتارهای سلیقه ای 
باعث ش��ده در مواقعی نس��بت به نقش و ماموریت های 
آن کم توجهی صورت بگیرد.اس��تفاده از مس��ئول فنی 
در مع��ادن ب��ر طب��ق ماده ۳۴ قانون مع��ادن و ماده ۶۵ 
آیی��ن نام��ه اجرایی مورد اش��اره قرار گرفته و همچنین 
بنا بر ضرورت بهره مندی سازمان یافته از تخصص های 
حوزه معادن و صنایع معدنی، س��ازمان نظام مهندسی 
معدن در اس��فند ۱۳۷۹ و با ۳۷ ماده قانونی به تصویب 
مجلس شورای اسلامی رسیده است که اهدف و وظایف 
قانونی این سازمان در ماده ۲ مورد تاکید و تصریح قرار 
گرفته و قطعا چنانچه فضای حاکمیتی وزارت صنعت، 
معدن وتجارت بیش تر از گذشته از قابلیت های بازوی 
فنی خویش اس��تفاده کند، ش��اهد محقق شدن اهداف 
قانونی این سازمان خواهیم بود. اهمیت موضوع فعالیت 
کارشناس��ی، فعال سازی نقش سازمان نظام مهندسی 
معادن، استفاده از نیروهای مختصص در معادن و اصلاح 
قوانی��ن از مهم تری��ن مولفه ها در تحقق جهش تولید در 
ح��وزه مع��ادن خواهد بود. در همین زمینه میزگردی با 
عنوان ضرورت استفاده از ظرفیت های گوناگون بخش 
مع��ادن ب��رای تحقق جهش تولید در ایرنا با حضور علی 
خ��ان نصر اصفهان��ی عضو هیات علمی دانش��گاه آزاد 
اصفهان، بهنام موس��ی پور متخصص متالوژی معدن، 
آیت الله ستوده کارشناس فعالیت معدنی، شهرام مبصر 
رئیس سازمان نظام مهندسی معادن اصفهان و حسین 
زمانی نایب رئیس نظام مهندس��ی معدن و کارش��ناس 

معدنی برگزار شد.
آموزش ضرورت حوزه معادن �

در بخش��ی از ای��ن میزگرد، عل��ی خان نصر اصفهان، 
عضو هیات علمی معدن دانش��گاه آزاد اصفهان با اش��اره 
به نقش راهبردی آموزش و فعالیت های علمی در جهش 
تولید گفت: آموزش مولفه ای پایه و اساسی در حوزه های 
مختلف اقتصادی از جمله معدن محس��وب می ش��ود 
ک��ه فعالیت ه��ا را هدفمند و از خطا و آزمون جلوگیری 
می کند. وی با بیان اینکه علاوه بر دانشگاه ها، نهادهای 
دیگری مثل نظام مهندسی معدن ماموریت آموزش را بر 
عهده دارند، افزود: این سازمان در استان اصفهان امسال 
با وجود محدودیت های ناشی از پاندومی کرونا به صورت 
مجازی و حضوری در قالب ۲۷ دوره آموزشی تخصصی 
معدنی ۴۵۳ نفر را آموزش داده که در سطح کشور یک 
رکود است.وی اضافه کرد: ۱۰ دوره کارگری نیز برگزار 
ش��ده که نقش بس��یار زیادی در کاهش خس��ارت های 
جانی نیروی انس��انی و فعالیت های تخصصی داش��ته 
اس��ت. عضو هیات علمی معدن دانش��گاه آزاد اصفهان 
ب��ا بیان اینکه پرداخت س��هم آم��وزش از حقوق دولتی 
مع��دن کاران را یک ض��رورت بیان کرد و گفت: دولت با 
پرداخ��ت ای��ن حق تعهد به توس��عه کیفی کار و کاهش 
هزینه ه��ا کم��ک می کند و این موض��وع را برای رونق و 
جهش تولید مورد توجه ویژه قرار می گیرد.  وی افزود: 
بر اساس ماده ۲ اساسنامه سازمان نظام مهندسی معدن 
مصوب اهداف و وظایف این سازمان فراتر از تنها بازوی 
نظارتی سازمان صنعت معدن و تجارت است اما خواسته 
یا ناخواسته اجازه گسترش دامنه فعالیت تخصصی در 
زمینه اکتش��اف، اس��تخراج، فراوری و استحصال مواد 
معدنی از س��وی دولت به این س��ازمان داده نشده است. 
ب��ه گفت��ه وی، به دلیل حضور ناظران این س��ازمان در 
انجام کلیه فعالیت های اکتشافی و استخراجی شناخت 
صحیحی از مشکلات و مسائل این حوزه معدنی وجود 

دارد و سازمان نظام مهندسی معدن بهتر از هر سازمانی 
می تواند خدمات مشاوره ای، آموزشی و پژوهشی لازم را 
به فعالان این حوزه ارائه دهد.عضو هیات علمی معدن 
دانشگاه آزاد اصفهان با بیان اینکه توجه به اینکه سازمان 
نظام مهندسی استان اصفهان بعنوان پایلوت پژوهشی 
در کشور انتخاب شده، ادامه داد: فعالیت های تحقیقاتی 
و پژوهش��ی موث��ر در حوزه مع��دن نیاز داریم اما چنین 
اجازه ای به دس��تگاه نظام مهندس��ی داده نشده تا برای 
این موضوع فرصت س��ازی کند و وزارت صنعت، معدن 
وتجارت نیز در این عرصه ورودی نداشته و همین مسئله 
یکی از نقاط ضعف در حوزه فعالیت معدنی محس��وب 
می ش��ود. به گفته نصراصفهانی، اکتش��اف مناس��ب و 
اس��تخراج صحیح مواد معدنی ضرورتی غیرقابل انکار 
است اما به دلیل عدم آشنایی و نبود آموزش کافی برخی 
از معدن کاران س��رمایه های کش��ور از دس��ت می رود و 
دچار مش��کلات زیادی می ش��وند.وی با بیان اینکه باید 
این منابع را برای آیندگان حفظ کرد، گفت: این منابع 
تجدید ناپذیر بوده و گاهی میلیون ها س��ال زمان برای 
تجدید آنها نیاز اس��ت که باید این س��رمایه های ملی را 
به روش صحیح برداش��ت ش��ود و چگونگی اس��تخراج، 
ف��راوری و متال��ورژی آنه��ا را مورد توج��ه قرار داده و به 
برخورد مناس��بی از این ظرفیت ها بش��ود تا هدر نرود.
وی یادآورش��د: برای کاهش هزینه های و خس��ارت به 
منابع محیط زیس��ت باید در حوزه معدنی و صنعتی به 
سمت انرژی های سبز برویم و برای تولید برق و سوخت 
مصرفی، از انرژی های تجدید پذیر اس��تفاده کرده و با 
استفاده درست از منابع معدنی در برداشت و فراوری و 

تبدیل به رونق ملی کمک کنیم.
این استاد دانشگاه با استناد به آمار و اطلاعات موجود در 
حوزه معادن، گفت: بیش از ۸۰ درصد از معدن کاران این 
اس��تان سرمایه گذار و دارای تجهیزات و امکانات خوبی 
هستند اما از فناوری های روز جامعه و ظرفیت های فعال 
در حوزه معدنی کمتر خبر دارند و برای اینکه س��رمایه 
آنان تلف نش��ود و هدف گذاری خوبی در توس��عه کمی 
و کیفی داش��ته باش��ند، باید موضوع آموزش و مشاوره 
فنی را جدی بگیریم.وی با تایید اظهارنظرهای اعضای 
میزگرد خبری پیرامون نقص قانون و کلی نگری آن در 
حوزه مسئولیت نظارتی، آموزشی و کارشناسی فعالیت 
معدنی را چالش و مانعی بزرگ پیش روی رونق فعالیت 
گسترده و کسب درآمدغیرنفتی از طریق معدن بیان و 
خاطرنشان کرد: باید دولت از شعار جدا شود و به صورت 
واقع گرایانه در این حوزه س��رمایه گذاری خاصی انجام 
دهد و فرصت های قانونی را سلب نکند.عضو هیات علمی 
معدن دانشگاه آزاد اصفهان اضافه کرد: دولت می تواند با 
تغییر نگرش خود نسبت به معدن و معدن کاران در ایجاد 
جهش در تولید ملی نقش کلیدی ایفا کند و فرصت های 
جذابی در جهش تولید برای جذب سرمایه گذاران ملی 

و بین المللی خلق کند.
وی اضافه کرد: با پرداخت سهم هر یک از سرفصل های 
حق��وق دولت��ی ب��ه نهاده��ای مربوطه موج��ب انجام 
ماموریت ها به صورت کیفی تر و کس��ب منفعت بیش��تر 

خواهد شد.
کاهش حضور کارشناس�ان متالوژی در  �

بخش تولید
بهنام موس��ی پور، متخصص متالوژی معدن اس��تان 
اصفه��ان گف��ت: ب��رای ارتق��ای کیفی��ت کار، حضور 
کارشناس��ان متال��وژی در بخش تولی��د کارخانجات 
لازم اس��ت اما متولیان این واحدهای تولیدی مخالفت 
می کنند.وی با بیان اینکه کارشناس��ان این بخش تنها 
در بخش استخراج معدن نقش ندارند، تصریح کرد: این 
دس��ته از مشاغل نقش تاثیرگذاری در سالن های تولید 
یعنی کارخانه ها مثل فولاد و ذوب آهن و ریختگری ها 
دارند اما ناشناختی نقش آنان مانع از حضور و بکارگیری 
کارشناس��ان ش��ده است.موس��ی پور ادامه داد: استان 

اصفه��ان ظرفی��ت خاصی در حوزه متالوژی دارد و یکی 
از قطب های این دسته از مواد معدنی محسوب می شود 
اما ظرفیت تولید و امکانات آن ناشناخته بوده و همین 
موضوع به بخش های صنعتی و تولیدی صدمه می زند. 
وی با بیان اینکه پیش بینی های قانونی برای این مولفه 
مهم در آیین نامه ها و قوانین بالادس��تی صورت گرفته 
اظهارکرد: تربیت نیروی انسانی مهندس در دانشگاه ها 
و نهادهایی مثل نظام مهندس��ی معدن صورت گرفته 
که باید از ظرفیت این قش��ر بیش��تر استفاده شود. وی با 
بیان اینکه آموزش کارشناس��ان رس��می نظام مهندس 
معدن در رشته متالوژی به صورت تخصصی فراهم شده، 
خاطرنش��ان کرد: نظام مهندس��ی معدن در این حوزه 
نقطه عطف بین صنعت و دانشگاه بوده و نقش محوری 
و راهبردی در آموزش و نیازسنجی ایفا کرده است. این 
متخصص متالوژی، افزایش ایمنی، کاهش خس��ارت، 
رشد تولید، استفاده هدفمند از منابع معدنی و مواردی 
از این قبیل را از دس��تاوردهای توجه به مس��ئولان فنی 
متالوژی و هر رسته دیگر بیان کرد و گفت: سرمایه های 
ملی باید با نگاه ویژه و برنامه ریزی هدفمند مصرف شود. 
موس��ی پور یادآورش��د: فرصت برای تحصیل و فعالیت 
عملی دانشجویان رشته متالوژی در بخش های مختلف 
کشف، استخراج و تولید در استان اصفهان فراهم است 

اما نیاز به نگرش جدید و نو به این موضوع وجود دارد.
دخال�ت دولت به بخش معدن خس�ارت  �

می زند
آی��ت الله س��توده، متخصص حوزه م��واد معدنی در 
اصفه��ان گف��ت: دخالت های دولت در دس��تگاه های 
نظارت��ی ب��ه بخش معدن خس��ارت می زن��د و باید این 
محدودیت ه��ا و دخالت ها برای مدیریت بهتر ش��رایط 
کمتر و بر اساس قوانین فعالیت ها صورت بگیرد. وی با 
بیان اینکه صدور صلاحیت های فنی و مالی معدن کاری 
با س��ازمان نظام مهندس��ی است، ادامه داد: این وظیفه 
توس��ط س��ازمان صنعت و معدن و تجارت سلب شده و 
نارضایتی هایی را برای این قش��ر به همراه داش��ته است. 
وی مطالعه بهینه برای اکتش��اف را عاملی برای کاهش 
ریس��ک در کار و افزایش عملکرد بیان کرد و یادآورشد: 
نظ��ام مهندس��ی ای��ن ظرفیت و ت��وان را برای کمک به 
مع��دن کاران و رون��ق فعالی��ت صنعتی را دارد اما علاوه 
بر ناش��ناختگی ظرفیت آن، بس��یاری از ظرفیت های 
قانونی آن توسط وزات صنعت، معدن و تجارت محدود 
شده که دستگاه های نظارتی و نمایندگان مجلس این 
موضوع را پیگیر باش��ند. س��توده با اش��اره به تشکیلات 
هدفمند و قانونی س��ازمان نظام مهندس��ی برای کمک 
به فعالان اقتصادی، خاطرنشان کرد: تاسیس مراکزی 
مثل خانه صنعت و معدن به عنوان فعالیت اتحادیه ای 
که نقش آنها کمتر از آن س��ازمان اس��ت اما اختیارات 
بیش��تری مث��ل صدور مج��وز و جواز تاس��یس معدن 
دارن��د. وی وج��ود مراکز متعدد در م��وازی همدیگر و 
کاهش اختیارات سازمان های مربوطه و کارشناسی را 
از آسیب های حوزه اقتصاد معدنی بیان کرد و اظهارکرد: 
باید برنامه ریزی بهتر و بیش��تری در این خصوص برای 
احیا وظایف اصلی و همچنین تدوین چشم انداز ها انجام 
بشود. این کارشناس معدن اصفهان معتقد است رونق 
تولی��د و رضای��ت س��رمایه گذار در حوزه های مختلف 
نیازمن��د اس��تفاده از قوانین حمایت��ی و توجه به بازوان 
کمکی اس��ت و در موضوع معدن نیز این مس��ئله صادق 

بوده و نقش موثر و کارآمدی دارد.
وی همچنی��ن ب��ا انتقاد از واگذاری مطالعه پهنه های 
اکتشافی به شرکت های ذوب آهن و فولاد مبارکه برای 
تامین مواد اولیه، گفت: این مطالعات باید توسط سازمان 
نظام مهندسی معدن استان با ۲۷۰۰ عضو متخصص در 
این حوزه و با کمترین هزینه انجام می شد در حالی که 
این مطالعات توسط شرکت های غیر بومی با هزینه های 

گزاف انجام شده است.

ل�زوم پایبن�دی وزارت صنع�ت ب�ه نقش  �
نظام مهندسی معادن

ش��هرام مبصر، رئیس نظام مهندس��ی معادن استان 
اصفهان گفت: قوانین هدفمندی برای نظام مهندس��ی 
معادن در مجلس ش��ورای اس��لامی مصوب ش��ده اما 
وزارت صنعت، معدن و تجارت بخش��ی از آن را محدود 
کرده اس��ت. وی با بیان اینکه نظام مهندس��ی معادن 
یک س��ازمان غیرانتفاعی و بازویی نظارتی برای وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در امور معادن و صنایع معدنی 
اس��ت، افزود: بعضی رفتارهای س��لیقه ای موجب ایجاد 
محدودیت در اجرای ماموریت ها و وظایف این سازمان 
کارشناس��ی ش��ده که نتای��ج آن در بهره برداری حوزه 
معادن مش��خص می ش��ود. مبصر با بیان اینکه بر اساس 
قانون ارتباط مس��ئولان فنی معادن، بامعادن بررس��ی 
صلاحی��ت فن��ی ومال��ی معدن کار و نظ��ارت بر نقش و 
فعالی��ت معدنی، ارتقای دان��ش فنی کارگران و معدن 
کاران از جمله ماموریت های این سازمان نظام مهندسی 
است، تصریح کرد: وزارت صنعت، معدن وتجارت برخی 
از ای��ن ماموریت ه��ا مثل بررس��ی صلاحیت فنی را در 
ماه های گذشته از نظام مهندسی گرفته و در وزارتخانه 
انجام می شود که فرآیند اداری را طولانی و سخت کرده 
است. به گفته وی، سازمان نظام مهندسی معادن نقش 
نظارتی و هویتی مش��خص برای فعالان این حوزه دارد 
که توجه به ماموریت های آن توس��ط مس��ئولان دولتی 
و فرصت س��ازی برای ایفای نقش آن بر اس��اس توانایی 
و ظرفیت خاص خود امکان توس��عه و کاهش تخلفات 
را فراهم می کند. وی پیش��رفت این س��ازمان و تحقق 
ماموریت های آن را مستلزم همکاری مسئولان دولتی 
در این خصوص دانس��ت و یادآورش��د: محدودس��ازی 
ماموریت ه��ا و ی��ا بی توجهی به ارائ��ه خدمات در حوزه 
معدن وصنایع معدنی از اهمیت خاصی برخوردار است.

لزوم هماهنگی معدنکاران  �
رئیس نظام مهندسی معادن استان اصفهان با اشاره به 
فعالیت تعدادی زیاد معدن و تنوع عرصه ها در این حوزه 
گفت: بالای ۷۵ درصد از فعالان این حوزه منظم بوده و 
بامسئولان فنی هماهنگ هستند که این کارشناسان با 
بازرسین و متخصصین نظام مهندسی در رعایت اصول 
معدن کاری هماهنگی و تعامل داشته و تحت نظر آنان 
فعالیت می کنند.وی ادامه داد: اکتش��اف، نحوه صحیح 
برداشت و فعالیت در معدن زیر نظر کارشناس فنی هر 
یک از معادن بوده و کارشناسان نظام مهندسی به صورت 
دوره ای بر فعالیت های معدن کاران نظارت دارند.وی با 
بیان اینکه بیش از ۲ هزار و ۶۰۰ نفردر اصفهان عضو نظام 
مهندس��ی معدن هستند، خاطرنشان کرد: فرصت های 
زیادی در نظام مهندس��ی برای فعالیت دانش��جویان و 
فارغ التحصیلان این رشته فراهم شده و اگر حمایت های 
دول��ت از این س��ازمان افزایش یاب��د آنگاه فرصت های 
اش��تغال و ارتباط بین دانش��گاه و صنعت معدن فراهم 

می شود.
ضرورت مدیریت صحیح برای رقابت  �

رئیس نظام مهندس��ی معدن اصفهان، نیز در پاس��خ 
به خبرنگار ایرنا پیرامون چگونگی بهره برداری از منابع 
تجدید ناپذیر گفت: رقابت برداشت از این منابع به قدری 
اس��ت که بی توجهی به آن موجب عقب افتادن از منابع 

می شود و منفعتی نیز برای آیندگان کشور نمی ماند.
وی اس��تفاده بهین��ه از مناب��ع را مه��م بیان ک��رد و 
یادآورشد: ظرفیت های زیادی در کشور وجود دارد اما 
بی توجهی به برداشت صحیح و هدفمند موجب تخریب 
شده و این موضوع به دلیل ناکارآمدی در مدیریت منابع 
و واگذاری به متولیان و افراد متخصص و توانمند است.
وی استخراج و عرضه خام برخی از منابع معدنی مثل 
س��نگ آهن را اش��تباهی بزرگ در حوزه تولید بیان کرد 
و گفت: باید پس از اس��تخراج زنجیره ای برای آزمایش 
و فعالیت های خاص پیش بینی کنیم تا از خام فروشی 

جلوگیری و فرصت های اشتغال و درآمد بیشتر شود.
وی ب��ا بی��ان اینکه بی توجهی در اس��تخرج صحیح 
موجب صدمه به محیط زیس��ت شده یادآورشد: ذخایر 
زیادی تا عمق زیاد در زمین وجود دارد و برداشت اصولی 
آن مان��ع از خس��ارت به محیط زیس��ت ب��وده ولی نبود 
کارشناسی دقیق و آگاهی توسط معدن کار و تیم اجرایی 
به منابع ملی که سرمایه کشور است صدمه زده است.

ای��ن مقام مس��ئول در حوزه نظام مهندس��ی معدن 
ادام��ه داد: اص��ول اس��تخراج درای��ران با فن��اوری روز 
هماهنگ نیس��ت چراکه در این کش��ور می توان معادن 
س��نگ تزیینی وفلزات رابا یک ترانش��ه و یا یک دریچه 
۱۰در۱۰مت��ر به س��مت عمق ادام��ه داد و با این کارکه 
دراروپا و امریکای جنوبی اپیدمی شده می توان شرایط 
مناب��ع طبیع��ی ومحیط زیس��ت رارعایت کرد که البته 
درحین استخراج زیرزمینی با رسیدن به سفره های آب 
زیر زمینی، این جریان با زهکشی مناسب آسیب نخواهد 
دید. وی یادآورشد: معادن جز مهم ترین ثروت طبیعی 
ایران زمین اس��ت که حتما س��خت گیری های بیهوده 
منابع طبیعی ومحیط زیس��ت مانعی برای پیش��رفت 
ایران از نظر بهره گیری از سرمایه است. وی با اعتقاد به 
اینکه ما باید درخصوص منابع معدنی استخراج صادرات 
درجهان حرف اول رابزنیم، تصریح کرد: تحریم نه تنها 
مانع نیست بلکه موجب شده میلیاردها تن موادمعدنی 
ذخیره های مثل سرب، روی وطلا ومس رابرای آیندگان 

به ارث گذاشته یا به کشورهای دوست عرضه کنیم.
تقویت نقش مس�ئولان فنی معادن برای  �

افزایش بهره وری
حس��ین زمان��ی، عض��و هیات مدیره س��ازمان نظام 
مهندس��ی معدن اس��تان اصفهان در ادامه این میزگرد 
خب��ری ب��ا تاکید بر ضرورت بهره گیری از قوانین حوزه 
معادن مثل ظرفیت س��ازمان نظام مهندس��ی معادن 
گفت: تقویت نقش مس��ئولان فنی در حوزه معادن چه 
در بخش اکتش��اف و چه اس��تخراج و نیز صنایع معدنی 
ش��امل کارخانه های ف��رآوری و کانه آرایی و متالورژی 
می توان��د ب��رای افزای��ش راندمان تولید و س��ودآوری، 
کارآمد و راهگشا باشد. وی با بیان اینکه سرمایه گذاری 
برای تامین ماش��ین آلات و تجهیزات معدنی، تخصص 
و بازار، به طور خلاصه عوامل کلیدی موفقیت در حوزه 
معدن کاری اس��ت، تصریح کرد: بسیاری از معدن کاران 
کمتری��ن به��ره را از مولف  های تخصص در حوزه معدن 
و فعالیت کش��ف و اس��تخراج و فراوری و کانه آرایی و 
متالورژی دارند. زمانی افزود: مس��ئولان فنی با عمل به 
وظای��ف قانونی خود وهمچنین اعتماد حاکمیت برای 
واگذاری مس��ئولیت و اختیارات بیش��تر به این قشر، در 
ی��ک ابزار اث��ر بخش برای افزایش تولی��د خواهند بود. 
زمانی با بیان اینکه معادن بخش��ی از انفال بوده و توجه 
به آن با هدف حفظ و بهره وری هر چه بیش��تر ضروری 
است اظهارکرد: با توجه به اینکه سرمایه گذاری در این 
بخش با ریس��ک همراه اس��ت، نظارت مس��ئولان فنی 
می تواند در سرمایه گذاری مرحله به مرحله موثر باشد 
و از اتلاف ناگهانی و یکباره سرمایه جلوگیری کند. وی 
ادامه داد: با توجه به اینکه ارزش ماده معدنی با فراوری 
و متال��ورژی آن چندی��ن برابر می ش��ود و ظرفیت این 
تخصص ها از اکتش��اف تا متالورژی همگی در س��ازمان 
نظام مهندسی معدن وجود دارد که با این وجود بخش 
حاکمیت با همراهی این سازمان و انجام اصول نظارتی، 
فرصت را به گونه ای فراهم کند تا فعالان اقتصادی این 
ح��وزه بتوانن��د با اطمینان خاطر و با بهره مندی از چند 
تخصص فعالیت خود را به صورت هدفمند از اکتش��اف 
تا متاورژی راهبری کنند.وی با اشاره به اصلاحاتی که 
در قانون معدن صورت گرفته، یادآورش��د: با انجام این 
اصلاح��ات، قانون نظام مهندس��ی مع��دن و آیین نامه 
اجرای��ی آن نی��ز نیازمند اصلاح اس��ت و این تغییرات با 
رویکردی اثربخشی و تخصص محور در حوزه معادن و 
صنایع معدنی و با حضور و نظارت مسئولان فنی انجام 
شود. وی اضافه کرد: درحال حاضر مسئولان فنی صرفا 
ب��ه ص��ورت نظارتی و آن هم حداکثر هش��ت روز در ماه 
ب��ه وظای��ف قانونی خود را انجام می دهند که این روش 
فقط جنبه نظارتی داش��ته و ماهیت حمایتی ندارد. به 
اعتق��اد وی، بخ��ش معدن و صنایع معدنی علاوه بر نیاز 
ب��ه نظ��ارت پیش از آن به حمایت نیامند بوده و چنانچه 
این حمایت کامل و صادقانه باش��د، جنبه خود نظارتی 
نی��ز ایج��اد خواهد نمود. این متخصص در حوزه معدن، 
خاطرنشان کرد: باید حاکمیت به صورت سازمان یافته 
اهداف��ی را ب��رای فعالان عرص��ه معدن و صنایع معدنی 
ترس��یم کند و راه اکتش��اف ماده معدنی تا متالورژی آن 
ماده را از آغاز تا پایان روشن سازد تا اینکه سرمایه گذاران 
این بخش اهداف و استراتژی خود را در راستای اهداف 
بالادستی تدوین کنند. به گفته وی، در چنین شرایطی 
هر فعال اقتصادی تا هر اندازه  ای متناس��ب با توانایی و 
تمایل خود در مسیر فعالیت پیش می رود و سازمان نظام 
مهندس��ی معدن نیز با معرفی مس��ئولان فنی با رویکرد 
حمایت و نظارت، فعالان این عرصه را همراهی می کند.

راهکارهای تحقق جهش تولید در معادن
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نماینده آوج و بویین زهرا در مجلس:

برخی سرمایه داران کیلومتری معدن ثبت می کنند
عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس گفت: متاس��فانه 
برخی افراد سرمایه دار به صورت هکتاری و کیلومتری معدن 
ثب��ت می کنن��د و انواع سوءاس��تفاده ها ه��م از حریم معادن 
می کنن��د که به همین خاطر باید این نوع واگذاری ها متوقف 

شود.
ب��ه گزارش تس��نیم، روح الله عباس��پور در آخرین جلس��ه 
ش��ورای عالی معادن استان قزوین اظهارکرد: با توجه به اینکه 
معادن جزو انفال و بیت المال مردم است، واگذاری معادن در 
گرو پرداخت اجاره به دولت اس��ت که متاسفانه این قانون در 

مورد برخی اشخاص و بهره برداران اجرایی نمی شود.
اعطای مجوز به خام فروشان ممنوع شود �

عباس��پور با اشاره به رویکرد اقتصاد مقاومتی برای مقابله با 
خام فروش��ی محصولات معدنی گفت: اصول اقتصاد مقاومتی 
که یک دهه قبل توسط مقام معظم رهبری تبیین، تشریح و 
به عنوان یک سند بالادستی به دولت ابلاغ شد، با خام فروشی 
س��نگ معدن و س��ایر محصولات معدنی مخالف اس��ت و به 

همین خاطر باید اعطای مجوز به خام فروشان ممنوع شود.
وی ادامه داد: بنابراین باید س��رمایه گذاران دارای اهلیت و 
تخصص که می توانند س��نگ مع��دن را فرآوری کرده و از آن 
به یک محص��ول ثانویه دارای ارزش افزوده برس��ند، باید در 
اولویت ما برای اعطای پروانه بهره برداری و سرمایه گذاری قرار 
بگیرند تا هر چه زودتر ریش��ه خام فروش��ی در معادن استان 

قزوین کنده شود.

لزوم نظارت بر تردد شبانه خودروهای سنگین  �
معادن

نماین��ده آوج و بویین زهرا در مجلس ش��ورای اس��لامی با 
تاکی��د بر ل��زوم نظارت بر نحوه تردد ش��بانه ماش��ین آلات و 
خودروهای سنگین معادن گفت: متاسفانه برخی معدن داران 
و مع��دن کاران با اس��تفاده از فقدان نظارت ش��بانه اقدام به 
جابه جای��ی بارهای غیرمج��از و با تناژ ب��الای خود می کنند 
 ک��ه این کار س��بب تخریب بیش از پیش راه های روس��تایی 

می شود.
عباس��پور افزود: توس��عه صنایع معدنی و ف��رآوری معادن 
یکی از راهکارهای رش��د معادن در کش��ور است و اگر امروز 
صده��ا مع��دن غیرفعال در کش��ور وج��ود دارد، ب��ه خاطر 
نب��ود صنایعی اس��ت ک��ه می توانن��د س��نگ های معدنی را 
ب��ه محصول قابل عرض��ه در بازار تبدیل کرده و س��نگ های 
 معدنی را از چن��گال بازارهای محدود صادراتی و تقاضامحور

 نجات دهند.

تردد شبانه به معادن ۳ ماه ممنوع شد �
عل��ی فرخزاد، معاون عمرانی اس��تاندار قزوین هم در ادامه 
این جلس��ه با اش��اره به الزام معادن اس��تان قزوین به نصب 
باس��کول در خروجی بار خود گفت: اگر میزان تناژ حمل شده 
توس��ط یک کامیون یا کشنده معدن از حد مجاز مصوب شده 
در شورای معادن اس��تان تجاوز کند، فعالیت معدن متخلف 

بین یک هفته تا یک ماه متوقف می شود.
وی اضاف��ه ک��رد: همچنین بنا بر مصوبه ش��ورای معادن و 
دس��تور اس��تاندار قزوین تردد شبانه به معادن به مدت ۳ ماه 
ممنوع اس��ت و خودروهایی که بعد از س��اعت ۱۷ به سمت 
مع��ادن حرکت کنن��د، مش��مول جریمه پلیس راه ش��ده و 

خودروهای آنها برگردانده می شود.
فرخ��زاد ادام��ه داد: در ضم��ن هزینه تخری��ب جاده های 
روس��تایی در مس��یر معادنی که جاده اختصاصی و جایگزین 
ندارن��د، از بهره ب��رداران معادن متخلف اخذ می ش��ود و این 

موضوع هم مصوبه شورای عالی معادن استان قزوین است.

معادنراکدبهسودآوریمیرسند؟
ورود معادن غیرفعال به بورس بررسی شد

ملیکا انصاری

 چندی پی��ش نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مجوز دادند تا نس��بت به 
واگذاری مجوزها و معادن تعطیل در اختیار خود در قالب 
 شرکت های سهامی عام پروژه از طریق بازار سرمایه اقدام 
کن��د.  ت��ا ب��ه ام��روز ش��اهد حض��ور صنای��ع معدنی 
در  مع��ادن  ام��ا حض��ور  بوده ای��م  س��رمایه  ب��ازار  در 
فض��ای بورس��ی کش��ور، موضوعی اس��ت ک��ه به تازگی 
معدن��ی  فع��الان  و  دولت��ی  مس��ئولان  مباح��ث   وارد 
شده است. در ابتدا به نظر می رسد بازگشت معادن تعطیل 
به چرخه فعالیت های معدنی، خبری امیدوار کننده برای 

بخش معدنی کشور باشد  اما تشویش امروزه بازار بورسی 
کش��ور که بس��یاری از س��رمایه های مردم را تحت تاثیر 
منفی قرار داده و موجب اعتراضات گسترده شده، مسئله 
مهمی اس��ت که نمی ت��وان آن را نادیده گرفت. از طرفی 
س��قوط پیاپی ارزش اغلب سهام شرکت های بورسی، این 
نگرانی را ایجاد می کند که مبادا سهم شرکت های معدنی 
نیز به دنبال این وقایع کم ارزش شده و باز هم از سرمایه 
م��ردم در بورس کاس��ته ش��ود. »روزگار مع��دن« برای 
بررس��ی دغدغه های ورود ش��رکت های جدید معدنی به 
بازار سرمایه و همچنین رویه در دست اجرا و راهکار های 
پیش بینی ش��ده، با کارشناس��ان و فعالان معدنی و بازار 

چندی پیش نمایندگان مجلس شورای اسلامی سرمایه گفت وگو کرده که در ادامه می خوانید: 
به وزارت صنعت، معدن و تجارت اجازه دادند برای 
واگ��ذاری مجوزها و معادن تعطیل در اختیار خود 
در قالب ش��رکت های س��هامی عام پروژه از طریق 
بازار س��رمایه اق��دام کند. می ت��وان یکی از دلایل 
این واگذاری را بکارگی��ری دوباره معادن متروک 
و غیر فعال دانست. درحقیقت صاحبان و دارندگان 
پروانه های بهره برداری از این معادن مدت هاس��ت 
فعالیتی در این راس��تا انجام نمی دهند. همچنین 
در برخی موارد دیده ش��ده در گذشته پروانه های 
بهره ب��رداری براس��اس رابط��ه و ب��دون ضابطه و 
هدف مش��خصی صادر ش��ده که آس��یب های این 
اتفاق را امروز در معادن ش��اهد هستیم. صاحبان 
این پروانه های رانتی متاس��فانه سال ها تنها مجوز 
بهره برداری از معادن را در دست داشته اما فعالیت 
موث��ری در جهت اس��تفاده بهین��ه از این معادن 
انجام نداده اند. صدور این مجوز در راس��تای حذف 
این گونه موانع بر سر راه فعالیت معادن و همچنین 
کم��ک به اس��تفاده بهینه از منابع معدنی کش��ور 
است. وجود برنامه و سازکار درست برای  راه اندازی 
مج��دد مع��ادن غیر فعال به غی��ر از تولید منفعت 
مل��ی، حالت انحصاری ب��ودن این معادن را از بین 
می برد. همچنین مزیت حذف شرکت های کاغذی 
که صرفا ثبت ش��ده، نمود خارج��ی ندارد و حتی 
به بخش معدنی کش��ور آسیب می زند را نمی توان 
نادیده گرفت  چراکه وجود این ش��رکت ها یکی از 
عوامل مهم نابسامانی در بخش معدنی کشور است.
یک��ی از راه ه��ای س��اماندهی به این ش��رایط، 
واگذاری معادن متروک و غیر فعال به بازار سرمایه 
اس��ت. از مزایای این طرح می توان به مش��ارکت 
جمع��ی عامه م��ردم در این  گون��ه پروژه های ملی 
اش��اره کرد. همچنین لازم به ذکر است که معادن 
جزوی از انفال بوده و مردم حق دارند س��همی در 
جهت پیش��رفت این بخش داش��ته باشند. گفتنی 
اس��ت تدوین آیین نامه اجرای��ی این طرح برعهده 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت اس��ت. همچنین 
متولی راه اندازی مجدد معادن این وزارتخانه بوده 
و مس��ئول بررسی بازار س��رمایه در طرح واگذاری 
مع��ادن به بورس، وزارت ام��ور اقتصادی و دارایی 

است.
تا اجرایی ش��دن این ط��رح هنوز فاصله داریم و 
نکاتی وجود دارد که باید بررس��ی ش��ود. در بحث 
نظارت بر اجرای درس��ت این ط��رح در عمل نیز 
ت��ا زمان��ی که آیین نام��ه اجرایی از س��وی وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت تدوین نش��ده نمی توان 
به طور قطع بیان کرد که بازرس��ی وظیفه مس��لم 
چه نهادی خواهد بود. اما مجلس ش��ورای اسلامی 
حتما یکی از ناظران ش��یوه حضور معادن در بازار 
سرمایه و روند فعالیت مجدد این معادن غیر فعال 
خواه��د بود. ب��ا تدوی��ن آیین نام��ه اجرایی طرح 
واگ��ذاری معادن غیر فعال به بازار س��رمایه ضمن 
تعیین شیوه و روند دقیق اجرای این طرح، نهادها 
و سازمان های مربوط به این موضوع و وظایف آنها 

مشخص خواهد شد. 
از دیگ��ر اه��داف ای��ن طرح می ت��وان به جذب 
نقدینگ��ی، جمع  آوری س��رمایه اندک س��رگردان 
مردمی و کنترل بازار مالی اشاره کرد. اما نکته قابل 
توجه آن است که این جریان نباید تنها یک طرفه 
باش��د. باید سرمایه گذاری از س��وی مردم صورت 
گرفته و وارد مشارکت در فعال سازی معادن شوند 
ام��ا ضمن آن پش��توانه خوبی برای س��ودآوری و 
تضمین سرمایه های اندک س��رگردان مردمی نیز 
وجود داش��ته باشد. متاسفانه در مدت اخیر منابع 
مالی بازار س��رمایه از س��وی دولت به خوبی تامین 
نش��ده و اعتماد مردم در این بخ��ش از بین رفته 

است. 
ب��ا این همه ش��ایان ذکر اس��ت که این دس��ت 
راهکارهای در نظر گرفته ش��ده بهتر از ادامه روند 
فعلی در بخش معادن بوده و همچنین باید دولت 
در جهت برگرداندن ثبات به بازار سرمایه اقدامات 
ج��دی انجام دهد  چراکه این ش��رایط به نفع هیچ 
ی��ک از بخش های اقتصادی کش��ور نیس��ت. رفع 
نوسانات بازار، اقدام نخست در جهت اعتماد سازی 
مردم بوده و در گام بعدی باید اطلاع رس��انی های 
صحی��ح و موث��ری درب��اره ورود معادن ب��ه بازار 
بورس ص��ورت گیرد. در ادامه انتظ��ار می رود که 
ش��اهد موفقیت های مهمی در راس��تای توس��عه 
بخش معدنی کش��ور و همچنین س��ود آوری برای 

سرمایه های مردم باشیم.

یادداشت

  بهزاد رحیمی
 عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی

دغدغه معادن غیرفعال

آینده معادن در بورس

سخن پایانی

عباس��علی ایروانی، مدیرکل دفتر نظارت ب��ر امور معدنی 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت درب��اره دلایل تدوین طرح 
واگ��ذاری مجوزها و معادن تعطیل در اختیار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در قالب ش��رکت های س��هامی ع��ام پروژه 
از طریق بازار س��رمایه گفت: در کش��ور دس��ته ای از معادن 
وجود دارند ک��ه بنا بر دلایل مختلفی غیر فعال هس��تند. از 
بررس��ی این دلای��ل می توان به مواردی از جمله مش��کلات 
ب��ازار فروش م��واد معدنی مربوط��ه، کمبود س��رمایه، نبود 
ماش��ین آلات مناس��ب، مس��ائل منابع طبیعی و آس��یب به 
محیط زیس��ت اش��اره کرد. وی افزود: راه ان��دازی این معادن 
مش��روط به حل مس��ائل یادش��ده بوده و مدیریت مناسب 
بر س��ر ای��ن بخش هم��راه با بودج��ه ای مناس��ب، می تواند 
 مش��کلاتی که بر س��ر فعالیت این معادن هستند را از میان

 بردارد.
ورود معادن راکد به بورس �

عباس��علی ایروانی در ادامه ضمن تشریح ش��رایط مزایا و 
معایب معادنی که طبق این طرح وارد بازار س��رمایه خواهند 
شد، گفت: ورود معادن غیر فعال به بازار سرمایه، منابع مالی 
مورد نیاز بازگشت معادن به چرخه فعالیت را تامین می کند. 
به ویژه از این طریق کمکی ش��ایان به معادنی خواهد شد که 
نبود منابع مالی مناسب، علت غیرفعال شدن آنهاست. به این 

ترتیب مدتی اس��ت بحث راه اندازی مجدد معادن 
غیرفعال در وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح  
ش��ده که این معادن نه به ش��کل ادغام بلکه تحت 
بستری مناس��ب با استفاده از تسهیلات و امکانات 

بازار سرمایه، به فعالیت معدنی بازگردند. 
این فعال معدنی افزود: معادن مد نظر این طرح، 
خصوصی ب��وده و دارندگان پروان��ه بهره برداری از 

آنه��ا، بخش دولتی نیس��ت. از طرفی برخ��ی دیگر از معادن 
بن��ا بر دلایل مختلف  راکد هس��تند. از لحاظ حاکمیت، این 
معادن راکد در دس��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت است. 
ایروان��ی تاکید کرد با برنامه ریزی ص��ورت گرفته این معادن 
 وارد بورس ش��ده تا با تامین سرمایه مناسب، به بهره برداری 

مجدد برسند.
متولیان راه اندازی دوباره معادن �

مدیرکل دفتر نظارت بر امور معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت ضمن اش��اره به دس��تاورد های مهم شرکت تهیه و 
تولی��د مواد معدنی ایران در س��ال اخیر گفت: به عنوان یکی 
از متولیان طرح واگذاری مجوزها و معادن تعطیل در اختیار 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در قالب ش��رکت های سهامی 
عام پروژه از طریق بازار سهام، می توان به شرکت تهیه تولید 
م��واد معدنی ایران اش��اره کرد.  این ش��رکت درحال حاضر 

فعال س��ازی معادن راکد و کوچک را برعهده دارد. 
ش��رکت تهیه تولید م��واد معدنی ایران در س��ال 
گذش��ته افزون بر ۲۰۰ معدن را مجدد فعال سازی 
کرد. بنابراین براساس سابقه چشمگیر این شرکت 
در فعال س��ازی مع��ادن، این امر برعهده ش��رکت 
تهیه تولید مواد و معدنی ایران ش��ده  اس��ت. وی 
در ادامه افزود: گفتنی اس��ت درحال حاضر شرکت 
تهیه تولید مواد معدنی ایران مش��غول بررسی تمامی جوانب 
روند واگذاری معادن به بازار سرمایه با سازمان بورس و اوراق 
بهادار اس��ت  به همین دلیل برای اع��لام زمان دقیق اجرایی 
ش��دن این ط��رح زود بوده و تدوی��ن آیین نامه اجرایی طرح 
واگذاری معادن به بازار س��رمایه متناس��ب با ضوابط بورس 
و همچنین منفعت فعالان معدنی، در دس��تور کار است. اما 
انتظار می رود در سال آینده شاهد آغاز موفقیت های مهم در 

این زمینه باشیم.
الزام ثبات بازار سرمایه �

عباس��علی ایروانی درباره ش��رایط نا بس��امان ام��روزه بازار 
س��رمایه و نگرانی بابت سرنوش��ت اوراق به��ادار معدنی در 
ای��ن بازار گفت: بازار س��رمایه مدتی اس��ت از روال و حالت 
ع��ادی دور افت��اده اما به اصطلاح در همیش��ه ب��ه روی یک 
پاش��نه نمی چرخد. انتظار م��ی رود تمهیداتی در جهت رفع 

نوس��انات بازار سرمایه به کار گرفته شود تا شاهد تعادل این 
بخش باشیم. بنابراین نمی توان به آینده اوراق بهادار معدنی 

کوتاه مدت نگاه کرد.
وی با اش��اره ب��ه اینکه بورس یک نهاد فع��ال بوده و جزو 
مهم ترین پایه های اقتصادی و بازار مالی مملکت است، گفت: 
ام��روزه بنا بر ش��رایطی تعادل این بخش به ه��م خورده اما 
وضعیت��ی پایدار نب��وده و در آینده یقینا ش��اهد ثبات بازار 
س��رمایه خواهیم بود. اعتماد به بازار بورس تا حدی از دست 
رفته و هنوز ش��اهد شرایط نامس��اعد این بازار هستیم. این 
اعتماد زمانی باز می گردد که س��رمایه در گردش وارد بورس 
شده و همچنین دست افرادی که در کار بازار سرمایه اختلال 

ایجاد می کنند، کوتاه شود.
صبر چاره ساز است �

مدیرکل دفتر نظارت بر امور معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت در ادامه ضم��ن ابراز امیدواری ب��ه آینده حضور 
معادن در بازار س��رمایه گفت : یکی از بخش های پر رونق در 
کش��ور، صنایع معدنی اس��ت. انتظار می رود با ورود معادن 
به این بازار، شاهد پیش��رفت چشمگیر بخش معدن باشیم. 
همچنین با تداوم ش��رایط مناس��ب ب��رای بخش معدنی در 
بورس، بازارهای صادراتی از دس��ت رفت��ه برای محصولات 

معدنی کشور بازخواهند گشت. 

نباید فراموش کرد ب��ورس برای افرادی که در این بخش 
متخصص هس��تند، معمولا ضرری ن��دارد  چرا که تصمیمات 
این افراد آگاهانه و کارشناس��ی شده است. همچنین گفتنی 
اس��ت برخ��ی اوراق و س��هام ها طولانی م��دت و میان مدت 
هس��تند و رس��یدن به س��ود چند برابری زمان بر است. این 
بخش علاوه بر تخصص و آگاهی، نیاز به صبر و اعتماد دارد.

با توجه به ش��رایط فعلی بازار س��رمایه و کمرنگ ش��دن 
اعتماد مردمی به بورس، نظر کارشناسان بازار سرمایه درباره 
چش��م انداز طرح واگذاری معادن غیر فعال به بازار س��رمایه 

شایان توجه است. 
فردین آقابزرگی، کارش��ناس بازار س��هام درب��اره روند و 
مزایای کلی ورود ش��رکت های جدید س��هامی عام پروژه به 
بازار س��رمایه، گفت: فضای کاری پروژه های در دس��ت اجرا 
ی��ا دارایی هایی که به پش��توانه اوراق بهادار ) مانند صکوک( 

منتشر می شوند، مرتبط با روند کاری بازار سرمایه است. 
می توان گفت براس��اس س��ازکاری که از گذشته در پیش 
گرفته ش��ده، در اصل ب��ورس مختص حضور ش��رکت های 
س��هامی عام پروژه اس��ت. بازار س��رمایه مکانی برای تامین 
مالی، اجرای طرح های توس��عه یا در حقیقت استفاده بهینه 
از دارایی های غیرمولد هم برای صندوق های سرمایه گذاری 
و هم صندوق های پروژه محور است. وظیفه حفظ و حراست 
از منافع س��هامداران یا کسانی که در تامین مالی مشارکت 
می کنند بر عهده ارکانی مانند بازارگردان، ضامن نقد شوندگی 

مثل مهندسان ناظر در صندوق های پروژه است.
کم سود اما با ثبات �

این کارش��ناس بازار س��رمایه ضمن اع��لام مزایای ورود 
مع��ادن به بازار س��رمایه گف��ت: از جمله مزای��ای این روند 
می ت��وان به گردش مناب��ع مالی در راس��تای چرخه تولید 

اشاره کرد. ضمن این اقدام و وجود سرمایه های در 
گردش،  دولت این منابع مالی را می تواند در جهت 
چرخه تولید به کار بیندازد. منافع برای افرادی که 
در این تامین مالی مشارکت کرده یا اوراق مربوطه 
را خریداری می کنند آن اس��ت ک��ه در این حوزه 
س��رمایه گذاری، درآمد حداقلی داشته اما با ثبات 
بالایی مواجه می ش��وند. اجرای این گونه طرح ها و 

ورود اموال و دارایی های مازاد به عنوان اموال واسطه ای برای 
تامین مالی، در س��طح بین المللی تجربه شده و به موفقیت 

رسیده  است.
آینده متزلزل معادن در بورس �

آقابزرگ��ی در ادامه ضمن تاکید بر نامناس��ب بودن روند 
ب��ورس کش��ور، ابراز نگران��ی کرد و گفت: متاس��فانه دولت 
در چند دهه گذش��ته استعداد بدهی س��ازی درون خود به 
صورت س��اختاری داش��ته و به همین دلی��ل انتظار می رود 
ک��ه این امور یعنی انتش��ار این گونه اوراق بهادار کم س��ود و 
همچنین اخذ مجوز ورود معادن به بازار س��رمایه، از جمله 
 اقداماتی باش��د که در جهت تامین مناب��ع مالی خود انجام 

می دهد. 
به عقیده من، این اقدام لزوما به معنی ورود س��رمایه های 
مردمی به چرخه تولید، اجرای طرح توس��عه یا بهینه سازی 
و افزایش بهره وری صنایع و معادن نیس��ت. به نظر می رسد 
هدف ای��ن حرکت تامی��ن نقدینگی و پوش��ش هزینه های 
جاری دولت اس��ت. به عقیده کارشناس��ان بازار سهام، این 
موضوع ممکن است مانند باقی مباحث بورسی، دچار نوسان 

شدید و حتی منجر به شکست شود.
هدف نهادهای دولتی است �

این کارش��ناس بازار س��رمایه در ادامه ب��ه روند احتمالی 

ط��رح واگ��ذاری مجوزه��ا و مع��ادن تعطی��ل در 
اختی��ار وزارت صنعت، معدن و تج��ارت در قالب 
ش��رکت های س��هامی عام پ��روژه از طری��ق بازار 
سرمایه،   طبق سال ها و اتفاقات گذشته اشاره کرد 
و گفت: همچنین به نظر می رسد بازار هدف طرح 
واگذاری مجوزها و معادن تعطیل در اختیار وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت در قالب ش��رکت های 
س��هامی عام پروژه، ش��خص یا اشخاصی باش��د که به طور 
مستقیم یا غیر مستقیم وابسته به دولت یا نهاد های عمومی 

و غیر دولتی هستند. 
مانن��د اوراق اراد ک��ه ۷۰ درص��د معاملات آنه��ا به طور 
متوس��ط عمدتا از س��وی ش��رکت هایی انجام می ش��ود که 
مستقیم یا غیرمستقیم از سوی مدیران منتخب دولت اداره 

می شوند. 
به عبارت  دیگر، معاملات این دست اوراق بهادار در بورس، 
به صورت دس��توری از س��وی نهادهای عمومی و اش��خاص 

حقوقی انجام می شود.
جمع آوری غیرمستقیم نقدینگی  �

آقابزرگ��ی در ادام��ه به توضی��ح دلای��ل احتمالی اجرای 
ای��ن طرح پرداخ��ت و گفت: به عقیده کارشناس��ان، بعضی 
مش��ارکت ها در خری��د برخ��ی اوراق به��ادار به عنوان طرح 
تامین مالی جمعی به اتکا دارایی ها، به دستور دولت صورت 

می گیرد.
 اگ��ر ای��ن س��هام در اختیار اش��خاص حقیقی گذاش��ته 
ش��ود و ق��درت تصمیم گیری فردی وجود داش��ته باش��د، 
ب��ه دلیل س��ود پایی��ن، کمتر کس��ی خرید ای��ن اوراق را 
انتخ��اب می کن��د. از س��وی دیگ��ر در زمین��ه جمع آوری 
نقدینگ��ی باید گفت  ب��ا س��رمایه گذاری نهاد ه��ای دولتی 

) یا س��ازمان هایی که به طور غیر مس��تقیم وابسته به دولت 
هس��تند ( در ب��ازار س��رمایه ب��رای پروژه هایی ک��ه منفعت 
 مالی چندان��ی ندارند، نقدینگ��ی م��ازاد  وارد خزانه دولتی

 خواهد شد.
وی در ادامه افزود: در این شرایط جمع آوری نقدینگی در 
جامعه صورت می گیرد اما به عبارتی به طور غیرمس��تقیم؛ 
ب��ه این نحو که نیاز نقدینگی بنگاه های مش��ارکت کننده در 
خرید دستوری سهام، افزایش پیدا کرده و در نتیجه توانایی 

پرداخت به آحاد مردم کاهش می یابد. 
ب��ه گفت��ه وی، می توان مزی��ت مهم این طرح ه��ا را رفع 
مشکلات مالی دولت به معنای پوشش هزینه هایی که درآمد 
آنها تعیین نش��ده دانست. همچنین انتقال مشکلات مالی و 
هزینه ها به سال های آینده از دیگر فایده های این طرح برای 

دولت به شمار می رود. 

اهمیت بازار س��رمایه بر کس��ی پوش��یده نیس��ت. امروزه 
متاس��فانه ش��اهد گلایه های بحق م��ردم از این ب��ازار مهم 
اقتصادی کش��ور هستیم. س��رمایه هایی که طی مدت زمان 
کوتاهی افت ارزش پیدا کرده و باقی مشکلات مربوط به این 
بخش، خود مسائل مهمی است که باید به نحوی کارشناسی 
شده به آنها پرداخت. حال ورود معادن به بورس، این نگرانی 
را ایجاد می کند که مبادا ارزش این بخش نیز به سرنوش��ت 
باقی سهام دچار ش��ود. انتظار می رود آیین نامه اجرایی این 
طرح به نحوی تدوین ش��ود که همزمان با پیش��رفت بخش 
معدنی کش��ور، نتایجی دو س��ر برد برای مردم و مسئولان 

کشور حاصل شود.

خروج معادن از انحصار
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رئی��س انجمن س��نگ آهن ایران گفت: انتظ��ار می رود در 
ش��رایط دش��واری تامین س��رمایه برای بخش معدن، دولت 
حمایت جامعی )مش��ابه حمایتی که در سال های گذشته از 
فولادی ها انجام داد( از این بخش داشته باشد تا معدن بتواند 

همگام با فولاد ظرفیت سازی کند.
مهرداد اکبریان در گفت وگو با معدن۲۴ افزود: سال ۹۹ با 
وجود تداوم تحریم ها و ش��یوع کرونا، سال سختی برای کل 

مردم و تولیدکنندگان بود.
به گفته وی، آنچه بیش��تر ما را در س��ال ۹۹ اذیت کرد در 
موضوع قیمت گذاری سنگ آهن، کنسانتره و گندله در قیاس 
ب��ا فولاد بود، ب��ه طوری که کل س��ال ۹۹ را درگیر مباحث 
قیمتگ��ذاری در زنجیره بودیم و دولت نیز نتوانس��ت کمک 

خاصی داشته باشد.
رئی��س انجمن س��نگ آهن ایران ادام��ه داد: حتی مجلس 
شورای اس��امی نیز در مقطعی به این مسئله ورود کرد، اما 
تولیدکنن��دگان و بازار خیلی به نتایج این اقدامات خوش بین 

نیستند.
وی گفت: این در حالی اس��ت که این مناقش��ه می توانست 
ابتدای سال حل شود و سود زنجیره به طور منصفانه در بین 

حلقه های مختلف زنجیره تقسیم شود.
اکبریان یادآور ش��د: اکنون ش��مش فولاد بیشترین سهم 
را از ف��روش و س��ود در زنجیره دارد و در مقابل بیش��ترین 

 فشار روی گندله سازان، معدنی ها و سپس کنسانتره سازی ها 
بوده است.

وی اضاف��ه کرد: هر چند تاش زیادی انجام ش��د، اما این 
مش��کات هنوز حل نش��ده و امیدواریم در س��ال ۱۴۰۰ با 

برخی تغییرات شاهد کاهش معضات باشیم.
تولید�حدود��۱۰۰میلیون�تن�سنگ�آهن��

این مقام صنفی ادامه داد: در بین همه اخبار نگران  کننده، 
ام��ا خبرهای خوبی در حوزه تولید داش��تیم ب��ه طوری که 
زنجی��ره فولاد به تولید ۳۰ میلیون تنی رس��ید و بازار داخل 
همچون یک لوکوموتیو قدرتمند، همه بخش معدن و صنایع 

معدنی را به دنبال خود کشید.
وی از تولید حدود ۱۰۰ میلیون تن س��نگ آهن در س��ال 
۹۹ خبر داد که حدود همین رقم نیز برای امس��ال پیش بینی 

شده بود.
رئیس انجمن س��نگ آهن ای��ران تصریح کرد: دس��تیابی 
به این رقم، یک رکورد محس��وب می ش��ود ک��ه بجز اندک 
ص��ادرات س��نگ های ب��ا عی��ار پایی��ن و هماتیت��ی که آن 
ه��م به ص��ورت زمین��ی ب��ه برخ��ی کارخانجات س��یمان 
 عراق انجام ش��د، س��ایر س��نگ آهن های تولی��دی در داخل

 مصرف شد.
فشار�روی�معادن�کوچک�و�متوسط��

وی بی��ان کرد: اکن��ون در مجموع معادن بزرگ ش��رایط 

بهتری دارند، اما فش��ار بیش��تر بر معادن کوچک و متوسط 
است و برای سال ۱۴۰۰ نیز بیشترین نگرانی ما از این معادن 

است که عمده آنها در اختیار بخش خصوصی است.
اکبریان اظهار کرد: در س��ال ۹۹ افت و خیز نرخ ارز تاثیر 
زیادی بر فعالیت های معدن داران، تولیدکنندگان کنسانتره 
و گندله س��ازی ها داش��ت و مض��اف ب��ر آن، ممنوعیت های 

صادراتی دست این تولیدکنندگان را از ارز کوتاه تر کرد.
وی بی��ان کرد: در حالی که تجهیزات، مواد اولیه و... با نرخ 
دلار آزاد وارد کش��ور می شود و عمده هزینه ها دلاری است، 
اما در مقابل درآمدها در این بخش ریالی اس��ت و تناسبی با 

هم ندارند.
احتمال�لغو�تحریم�ها��

این مقام صنفی با اش��اره به تحریم ه��ا و احتمال لغو آنها 
در س��ال ۱۴۰۰، گفت: برداشته ش��دن تحریم ها به خصوص 
تحریم ه��ای بانک��ی و راه افتادن م��راودات با ش��رکت های 
خارج��ی، کل جامعه را دچار تحول خواهد کرد، گردش پول 
راحت  تر ش��ده و ارتباطات نزدیک تری در س��طح بین الملل 

شکل خواهد گرفت.
وی افزود:  در بخش معدن و سنگ آهن، یکسری مشکات 
از جمله در تامین ماش��ین آلات، اکتشاف، تجهیزات اکتشافی 
م��درن، حفاری ها و... وجود دارد که لغ��و تحریم ها می تواند 

کارگشا باشد.

اکبریان ادامه داد: همچنین می توان از مشاوره شرکت های 
بزرگ معدنی در س��طح جهان به ویژه در موضوع اکتشافات 

در کشور بهره برد.
مشکلات�سرمایه�گذاری�در�بخش�معدن��

وی با اش��اره به مقوله مهم س��رمایه گذاری، یادآوری کرد: 
اکنون س��هم س��رمایه گذاری خارجی در معادن کشور صفر 
است و بانک های داخلی نیز عاقه و تمایل چندانی به حضور 

در این بخش ندارند.
رئیس انجمن س��نگ آهن ایران گفت: در حقیقت بانک ها 
ترجی��ح می دهند مناب��ع خود را در حوزه ه��ای خدماتی که 
حاشیه س��ود بالاتری دارند سرمایه گذاری کنند تا موضوعی 
نظیر اکتشافات معدنی که ریس��ک بالایی به همراه دارد؛ بر 
این اس��اس بیش��تر س��رمایه مورد نیاز بخش معدن از خود 
معادن و منابع داخلی شان تامین می شود که با محدودیت ها 

و مشکاتی همراه است.
وی تاکید کرد: در این شرایط انتظار می رود دولت حمایت 
جامعی )مش��ابه حمایتی که در س��ال های گذشته از بخش 

فولاد انجام داد( از بخش معدن داشته باشد.
به گفته این مقام صنفی، در ظرفیت سازی ۵۵ میلیون تنی 
فولاد در کش��ور، در بخش صنعت حمایت های لازم به عمل 
آم��ده، اما بخش معدن به دلیل نبود اهتمام کافی از س��وی 

دولت نتوانسته پا  به پای آن پیش برود.

رئیس�انجمن�سنگ�آهن�ایران:�

مناقشه�قیمت�گذاری�زنجیره�فولاد�حل�نشده�باقی�ماند

گروهمعدن

مدت هاست که مردم در گوشه گوشه ی کشور 
برای تهیه سیمان و سایر مصالح ساختمانی چون 
شن و ماسه با مشکل روبه رو شده اند و همچنین 
کمبوده��ا و گران��ی این اقام ساخت وس��ازها را 
دچ��ار مس��ائلی کرده ک��ه جنجال بی��ن دولت، 
مجلس،  انجمن ها،  تولیدکننده ه��ا، کارخانه ها و 
فعالان بخش خصوصی مردم و مصرف کنندگان 

را به ستوه رسانده است.
ب��ه گزارش ایس��نا ، ای��ن اتف��اق و چالش ها تا 
جای��ی ادام��ه یافته که رئی��س ات��اق بازرگانی 
تهران با اعتراض به مش��کات اجرایی کش��ور و 
اینکه فعالان بخ��ش خصوصی نه تنها امیدی به 
برطرف شدن آنها ندارند که حتی هر روز شرایط 
سخت تر از گذشته می شود گفته وجود مشکات 
باع��ث کاهش فعالیت بخش خصوصی در بعضی 

حوزه ها شده است. 
ب��ه گفته مس��عود خوانس��اری متاس��فانه در 
ماه ه��ای گذش��ته ب��رای کارخانه های س��یمان 
مش��کاتی به وج��ود آمده که قط��ع گاز یا برق 
بخش��ی از آن اس��ت. همین سیاس��ت غلط نرخ 
سیمان را در مدت کوتاه عما ۳ برابر کرد یا مثا 
صنع��ت خودروی ایران با توج��ه به اصرار دولت 
بر قیمت گذاری دس��توری به جایی رس��یده که 

تولیدات جدید عما با زیان تولید می شود.
وی بهم��ن م��اه امس��ال در جلس��ه هی��ات 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با اش��اره به این 
م��وارد بیان کرد: تمامی اینها نش��ان می دهد به 
تصمیمات غلط ما و بخش��نامه های جدیدی که 
هیچ پش��توانه ای ندارند به کجا ختم می شوند و 
اگر ما تغییری در این حوزه ایجاد نکنیم، شرایط 

برای بخش خصوصی دشوارتر نیز خواهد شد.
یک�معضل�ملی��

برخی کالاهای اساس��ی و اقام ضروری مورد 
نیاز مردم با قیمت های متفاوت عرضه می ش��ود 
که این مس��ئله نیازمند نظارت جدی مسئولان 
امر است و باید رس��یدگی ویژه ای نسبت به این 
موضوع صورت بگیرد تا آنطور که درباره سیمان 

شاهد هستیم تبدیل به یک معضل ملی نشود. 
حتی وقتی نرخ س��یمان به پاکت��ی ۴۵ هزار 
تومان رس��ید هم واکنش قانع کننده ای از سوی 
مسئولان و متولیان امر شاهد نبودیم. سازندگان 
مس��کن در پی این گرانی و افزای��ش نرخ اعام 
کردند منش��أ افزایش قیمت ها ب��ه قطعی گاز و 
برق کارخانجات سیمان و اختال در روند تولید 

برمی گردد! 
تنگناها،�بحران�ه�ای�جدید�و�تولید���

مسکن
روند صعودی و رش��د عجیب نرخ س��یمان اما 
گوش��ش بدهکار این حرف ها نب��ود. اوایل بهمن 
ماه امس��ال هر پاکت سیمان بین ۲۷ تا ۳۰ هزار 
توم��ان به دس��ت مصرف کننده می رس��ید و بعد 
حتی تا ۴۵ و ۵۰ هزار تومان نیز رس��ید. جدا از 
عواملی مثل نوسانات نرخ ارز، نرخ زمین، عوارض 
شهرداری، خدمات مهندسی و دستمزد، نوسانات 
نرخ مصالح س��اختمانی از جمله سیمان بر بازار 

مسکن نیز اثر می گذارد. 
فرش��ید پورحاجت، دبیر کانون انبوه سازان نیز 
در خصوص وضعیت س��یمان با اعام اینکه نرخ 
ه��ر پاکت س��یمان از حدود ۳۰ ه��زار تومان به 
۴۰ه��زار تومان و ۴۵ هزار تومان رس��یده گفته 
ب��ود: »خ��ط تولی��د کارخانه های س��یمان فعا 
در م��دار تولید نیس��تند. ظاهرا ش��رکت توزیع 
نی��روی برق و ش��رکت مل��ی گاز، همزمان برق 
و گاز کارخانه ه��ای س��یمان را قطع کرده اند که 

باعث توقف تولید و افزایش نرخ س��یمان ش��ده 
اس��ت.« وی با بیان اینکه تنگناها دس��ت از سر 
بخ��ش تولید مس��کن برنم��ی دارد، گفت: »یک 
روز با س��یمان، یک موقع با ف��ولاد، روز دیگر با 
مس، چند روز با تولیدکنندگان رادیاتور و پکیج 
و ش��وفاژ و ه��ر از گاهی با صنای��ع چوب درگیر 
هس��تیم. تا می آییم کار را شروع کنیم وارد یک 

بحران جدید می شویم.«
دبی��ر کانون انبوه س��ازان با بی��ان این ادعا که 
تولیدکنن��دگان س��یمان ه��م از وضعیت فعلی 
بدشان نمی آید عنوان کرده بود: »تولیدکنندگان 
می توانند برای دولت و مجلس توجیه بیاورند که 
سیمان ۴۵ هزار تومانی هم خریدار دارد و فتیله 
قیمت ها را بالا ببرند. درحال حاضر نرخ س��یمان 
درب کارخان��ه حدود ۲۰ هزار تومان اس��ت که 
با ن��رخ ۱۷ هزار و ۵۰۰ توم��ان مصوب دولت و 
مجل��س تقریبا همخوانی دارد اما آنچه به رش��د 
قیمت ها دامن می زند فعالیت دلالان و واسطه ها 

در بازار است.«
قیمت�های�نجومی�و�بازار�سیاه��

ایران جزو ۷ کشور بزرگ تولیدکننده سیمان 
جهان است و طبق آخرین برآوردها ۷۴ کارخانه 
س��یمان در کش��ور وج��ود دارد و س��الانه ۸۵ 
میلیون تن س��یمان تولید می ش��ود. نیاز داخلی 
۶۵میلیون تن اس��ت و مابقی س��یمان تولیدی 
صادر می شود. فقط در ۵ماه اول سال ۱۳۹۹ و با 
وجود تحریم های ظالمانه بالغ بر ۵.۸ میلیون تن 
سیمان به ۲۸ کشور جهان صادر شده است. همه 
این آمار و ارقام بیانگر این است که نباید مشکلی 
در بازار س��یمان داشته باشیم اما به لطف دلالان 

و واسطه ها وضعیت امروز این است. 
نمایندگان مجل��س نیز بارها درب��اره افزایش 
نرخ س��یمان و فولاد هش��دار داده ان��د. علیرضا 
پاک فطرت، عضو کمیس��یون عمران مجلس در 
جلس��ه علنی مجلس با اش��اره ب��ه افزایش نرخ 
مصالح س��اختمانی مطرح ک��رد: »قیمت مصالح 
س��اختمانی خصوصا س��یمان و فولاد هر روز در 
حال افزایش اس��ت، رزم حس��ینی، وزیرصنعت، 
معدن و تجارت آیا می دانید نرخ س��یمان در یک 
ماه گذش��ته بیش از ۲ برابر ش��ده، نرخ سیمان 
دس��ت دلال ه��ا افت��اده و وزارت صنعت، معدن 
وتجارت باید نظارت بر بازار مصالح س��اختمانی 

داشته باشد.«

موض��وع افزایش بی رویه نرخ س��یمان، ش��ن 
و ماس��ه و دیگر مصالح س��اختمانی بسیار مهم 
است، به عنوان نمونه در استان بوشهر با داشتن 
۳کارخانه س��یمان مشکل س��یمان و با توجه به 
در مدار بودن کارخانه ه��ای فوق و تولید روزانه، 
نوس��ان قیمت ه��ا در ب��ازار و کمب��ود س��یمان 
کارخانه ه��ا یا در فکر صادرات هس��تند یا اینکه 
به منافع خود می اندیش��ند. م��ردم در این میان 
بی نصیب مانده و مافیای تش��کیل شده در حال 
سوءاستفاده هس��تند و قیمت های نجومی باعث 
ایجاد بازار س��یاه و افزایش نرخ ساخت وساز شده 

است.
کارخانجات�سیمان�استان�بوشهر�چه���

می�کنند؟
آبان ماه امس��ال بود که سعید زرین فر، معاون 
هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار بوشهر اعام 
کرد: در روزهای اخیر مشکات زیادی در زمینه 
تامین سیمان در داخل استان به وجود آمده بود 
که از امروز به کارخانجات سیمان استان بوشهر 
اع��ام کردی��م در صورتی که نیاز ب��ازار داخلی 
استان را تامین نکنند به هیچ وجه اجازه صادرات 

نخواهند داشت.
وی با اش��اره به کمبوده��ای موجود در زمینه 
تامین س��یمان در استان بوش��هر گفته بود: هر 
چن��د تولید و صادرات غیر نفتی ب��رای ما دارای 
اهمیت است ولی حمایت از حقوق مردم و تامین 
نیاز داخلی مهم ترین اولویت مس��ئولان اس��تان 
است و در این راستا هر گونه مسامحه پذیرفتنی 

نیست. 
برخورد�قانونی�تعزیرات�با�متخلفان��

بهمن ماه امسال مدیر کل دفتر فنی استانداری 
بوشهر با هشدار به تولیدکنندگان مصالح سنگی 
از برخورد قانونی در صورت افزایش نرخ خبر داد. 
سید موسی موسوی با تاکید بر برخورد قانونی با 
تولیدکنندگان مصالح سنگی در صورت افزایش 
نرخ گفته بود: با توجه به اینکه نرخ مصالح سنگی 
خصوصا ش��ن و ماس��ه در تعیین نرخ بسیاری از 
اقام ساخت وساز موثر است، باید ضمن محاسبه 
دقیق با لحاظ س��ایر شرایط حاکم بر جامعه و با 
تعیین س��ود متعارف برای تولید کنندگان، نرخ 

نهایی مشخص شود.
به گفته وی افزایش غیر متعارف قیمت ها باعث 
بروز نگرانی و ایجاد مشکل برای مردم و سازندگان 

خواهد شد. مدیرکل دفتر فنی استانداری بوشهر 
همچنی��ن تاکید ک��رده بود: مس��تند به ضوابط 
قیمت گ��ذاری مصالح س��نگی س��ازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولید کنندگان وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت و با توج��ه به افزایش نامتعارف 
نرخ مصالح فوق توس��ط برخی تولیدکنندگان و 
وجود ش��کایات متعدد، س��ازمان صنعت، معدن 
 و تجارت موظف به رس��یدگی شکایات و اعمال 

قانون است.
موس��وی از برخورده��ای قانون��ی تعزی��رات 
حکومتی با متخلفان طی هماهنگی انجام ش��ده 
گفته بود و اینکه مردم می توانند ش��کایات خود 
را به ادارات صنعت، معدن و تجارت شهرستان ها 

اعام کنند.
سرکوب�قیمت�ها�و�صادرات�کلینکر��

یکی از فع��الان بخش خصوصی درباره کمبود 
س��یمان در بازار به ایسنا گفت: »مشکل سیمان 
در استان بوش��هر نیز همان مشکل شن و ماسه 
است، هزینه ها بسیار بالا رفته و به تولید نمی رسد 
لذا تولید سیمان مقرون به صرفه نیست. به دلیل 
س��رکوب قیمت ها، کارخانه س��یمان نمی تواند 
محصولات خود را به نرخ درست و واقعی بفروشد 
و با رساندن تولید خود به پایین ترین حد ممکن، 
کلینکر یا مواد اولیه را به همان شکل صادر کند 

تا هزینه های تولید به کارخانه تحمیل نشود.«
وی با اشاره به رانت ایجاد شده در این جریان 
بی��ن پیمانکاران و برخی از مس��ئولان ادامه داد: 
»زیرا هزینه های تولید برای کارخانه بالا اس��ت و 
بیش از ۸۰ درصد س��روکار آن با نرخ ارز اس��ت، 
از خرید و تامین قطع��ات تا هزینه خط تولید و 
دیگر هزینه ها که باعث می ش��ود فروش سیمان 
به صرفه نباش��د و کلینکر صادر شود که همین 
موضوع موجب کمبود، گرانی و حتی نایاب شدن 

سیمان در داخل کشور شده است.«
این مطلع با اش��اره به ظرفی��ت بنادر و امکان 
صادرات آسان تر عنوان کرد: »در برخی از مناطق 
و استان ها مانند بوشهر به دلیل دسترسی راحت 
و ام��کان ص��ادرات بالا ای��ن کار بیش��تر انجام 

می شود.«
از�کمبود�گاز�و�مازوت�تا�جریمه�های���

میلیاردی
به گفته  سید حسین حسینی، رئیس سازمان 
صنعت، معدن وتجارت بوشهر، سهمیه ۳۵ عامل 

توزیع سیمان که نسبت  به عرضه با نرخ بالاتر یا 
محدود کردن آن اقدام کرده بودند قطع ش��ده و 
تا به تعادل رس��یدن وضعیت بازار این محصول 
خروج سیمان از استان بوشهر ممنوع شده است.
آ نط��ور که حس��ینی درب��اره کمبود س��یمان 
در ماه ه��ای اخیر می گوید؛ »علت این مش��کل 
در ابت��دا کمب��ود گاز و س��وخت م��ازوت مورد 
نیاز کارخانه های س��یمان بوده ک��ه با اقدامات و 

رایزنی های صورت گرفته برطرف شده است.«
به گفته وی مش��کل دیگر نیز در مورد توزیع 
س��یمان اس��ت که در این زمینه طی سه هزار و 
۷۵۰ بازرسی از مراکز عرضه، ۱۰۳ پرونده تخلف 
با عناوین گرانفروش��ی و عرضه خارج از ش��بکه، 
احت��کار و امتن��اع از عرضه برای فروش��ندگان 
س��یمان تش��کیل شده اس��ت. رئیس س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان بوشهر همچنین 
از جریمه ی ۱۰ میلیاردی مراکز عرضه از ابتدای 
بروز مش��کل کمبود سیمان و اس��تقرار بازرس 
مس��تقیم در کارخانه  های تولید سیمان با هدف 
بهبود روند توزیع و گزارش روزانه روند توزیع به 
صنعت، معدن وتجارت و ثبت س��یمان تحویلی 

عامان در سامانه جامع انبارها خبر داده است.
آن  طور که حسینی می گوید در رایزنی صورت 
گرفته با فرمانده انتظامی اس��تان، خروج سیمان 
از اس��تان بوشهر ممنوع ش��ده است تا وضعیت 
بازار س��یمان هر چه س��ریع تر به تعادل برسد و 
از کارخانه  های تولید س��یمان نیز خواسته شده 
براساس ظرفیت پروانه بهره  برداری خود سیمان 

تولید کنند.
صادرات�مشروط��

عبدالکری��م گراون��د، اس��تاندار بوش��هر نی��ز 
۱۱اسفندماه در نشست ستاد تنظیم بازار استان 
با اش��اره ب��ه اینکه کمب��ود س��یمان در جامعه 
نگرانی های��ی ایجاد ک��رده گف��ت: کارخانه های 
س��یمان اس��تان بوش��هر برای رفع نیاز مردم و 
پروژه های عمرانی به س��یمان، موظف هس��تند 
روزان��ه مجموع��اً ۶۶۰۰ تن س��یمان تولید و به 
ب��ازار و پروژه های عمرانی عرض��ه کنند و باید با 
برنامه ریزی بر تولید و توزیع س��یمان در استان 

بوشهر نظارت و بازرسی ویژه شود.
وی، عرض��ه س��یمان خ��ارج از ش��بکه توزیع 
را تخلف دانس��ته و تصریح ک��رد: واحدهایی که 
خارج از چارچوب تعیین ش��ده س��یمان عرضه 
کنن��د ضمن برخورد با آنه��ا، پروانه فعالیت آنها 
باطل می ش��ود. همچنین تمام واحدهای عرضه 
و توزیع کننده سیمان در استان بوشهر باید برای 
مصرف کننده سیمان حواله صادر کنند تا سیمان 

عرضه شده رصد شود.
اس��تاندار بوش��هر با تاکید بر تش��دید نظارت 
و بازرس��ی از تولید و توزیع س��یمان در اس��تان 
بوش��هر و ض��رورت برطرف ش��دن نگرانی مردم 
در عرص��ه تامین س��یمان گفته ب��ود: صادرات 
محصول از کارخانه های س��ه گانه سیمان استان 
بوشهر مشروط به تولید روزانه ۶ هزار و ۶۰۰ تن 
و تامین نیاز داخلی در بخش های مختلف مردمی 
و پروژه ه��ای عمرانی اس��ت و اگ��ر کارخانه های 
سیمان استان بوش��هر به تعهدات خود در تولید 
سیمان عمل کردند می توانند نسبت به صادرات 
سیمان از بنادر و گمرکات استان اقدام کنند در 
غیر این صورت صادرات سیمان ممنوع می شود.

گراوند با اشاره به اینکه به زودی وضعیت توزیع 
سیمان در استان به روال عادی برمی گردد، وعده 
داده ب��ود با تعامل و هم��کاری و تحقق تعهدات 
کارخانه های سیمان اس��تان بوشهر عطش بازار 
س��یمان در حوزه مصرف کاهش یافته و نگرانی 

کمبود سیمان برطرف می شود.

صنعت سیمان در بن بست

برگزاری پانزدهمین یادواره 
شهدای فولاد خوزستان 

پانزدهمین یادواره شهدا و بزرگداشت ایثارگران و 
گردهمایی مجازی بسیجیان شرکت فولاد خوزستان 
برگزار شد. به گزارش روابط عمومی فولاد خوزستان، 
پانزدهمی��ن یادواره ش��هدا و بزرگداش��ت ایثارگران 
و گردهمای��ی مج��ازی بس��یجیان ش��رکت ف��ولاد 
خوزس��تان با حضور س��ردار س��رتیپ پاسدار حسن 
شاهوارپور فرمانده سپاه حضرت ولی عصر )عج( استان 
خوزستان، حجت الاسام و المسلمین میراحمدرضا 
حاجتی اس��تاد حوزه و دانشگاه، حجت الاسام سید 
امی��ر میرعایی فرمانده ناحیه مقاومت بس��یج امام 
علی)ع( شهرس��تان اهواز و جمعی از مس��ئولان و با 
اس��تقبال علی قلعه نوی مدیرعام��ل و رضا طاهری 
رئی��س هی��ات مدیره ش��رکت ف��ولاد خوزس��تان، 
۲۳اس��فندماه ۱۳۹۹ در مسجد حضرت رسول اکرم 
)ص( این شرکت و همزمان به صورت مجازی برگزار 
شد.  در ابتدای این مراسم، سردار شاهوارپور فرمانده 
سپاه حضرت ولی عصر )عج( استان خوزستان اظهار 
کرد: در طول ۸ سال دفاع مقدس، دشمن بعثی دست 
ب��ه هر کاری برای مغلوب کردن ایران در جنگ کرد. 
یکی از این موارد حمله به زیرساخت های کشور بود. 
شرکت فولاد خوزستان در طول جنگ ۳ مرتبه مورد 
آم��اج حمات دش��من بعثی قرار گرف��ت. در یکی از 
این حمات که در سال ۱۳۶۴ رخ داد، این مجموعه 
عظی��م صنعتی بیش از ۲ س��اعت زیر آتش بمباران 
بود. این ش��رکت افتخ��ار دارد ۵۵ ش��هید را تقدیم 
انقاب اس��امی کرده و به پش��توانه آنان، همچنان 
چرخ صنعتی ش��رکت در مس��یر اعتای کش��ور به 
حرک��ت خود ادامه می دهد.  فرمانده س��پاه حضرت 
ولیعصر)عج( اس��تان خوزستان افزود: یکی از اهداف 
دشمنان، براندازی نظام اسامی کشور بوده و هست. 
اما با وجود امام راحل در آن زمان و مقام معظم رهبری 
در زمان کنونی چنین خیال باطلی امکان پذیر نیست. 
امروز جنگ در سرزمین اسام از یمن تا سوریه ادامه 
دارد. اما رمز پیروزی ایس��تادگی و مقاومت اس��ت. ما 
وارث مکتب امام حسین )ع( هستیم. مکتبی که حاج 
قاس��م با تکیه بر آن توانس��ت با حضور مقتدرانه در 
جهان اس��ام، خاورمیانه و مدیترانه، دنیا را ش��گفت  
زده نماید. امروز دش��من بداند ت��ک  تک ایرانیان در 
برابر مستکبران ایستادگی و مقاومت کرده و با تاسی 
از مکتب سید الشهدا )ع( و منویات مقام معظم رهبری 
عاوه بر بی اثر کردن تحریم  ها در مسیر پیشرفت قدم 
بر می دارند.  ش��اهوارپور در ادامه گفت: رمز پیروزی 
انقاب اس��امی وجود امام راحل در گذشته و حضور 
کنونی مقام معظم رهبری اس��ت. ما باید در مس��یر 
شهدا گام برداشته و فریب تزویر دشمنان را نخوریم. 
مهم ترین عرصه ای که دش��من نش��انه گرفته است، 
اقتص��اد بوده و با این حرکت س��فره مردم را نش��انه 
گرفته اس��ت. ش��رکت فولاد خوزس��تان می تواند با 
تولید پایدار این نیرنگ را بی اثر کند. کارکنان شرکت 
فولاد خوزس��تان در خط مقدم اقتصاد مقاومتی قرار 
دارند. حجت الاس��ام میراحمدرضا حاجتی اس��تاد 
حوزه و دانش��گاه در این مراس��م اظهارک��رد: یادواره 
ش��هدای شرکت فولاد خوزستان، خط ترویج تمامی 
ایس��تادگی  ها، مجاهدت ها و خوبی ها است. حاجتی 
گفت: کس��ی که یاد ش��هدا و ایثارگ��ران را زنده نگه 
دارد، کار خدایی انجام می دهد. در جای جای قرآن از 
مقام شهدا یاد شده است، آنجا که خدواند می فرماید: 
ش��هدا زنده  اند و نزد خدا روزی می خورند. ش��هدا و 
ایثارگ��ران مردان��ی بودند که در برابر دش��منان خم 
ب��ه اب��رو نیاورده و مردانه جنگیدن��د. دو ویژگی مهم 
ش��هدای کش��ورمان، منبع قدرت درون  زای مردم و 
دیگری تاش��گری آنان است. راستگویی، صداقت و 
پاکی در وجود ش��هدا نهادین��ه و محبت، ایثارگری، 
جهاد و تاش در مقام ش��هید نهفته است.  وی ادامه 
داد: درست زمانی که تحریم ها به اوج خود رسیده بود 
و رئیس جمهور وقت امریکا ادعا کرده بود، سیاه  چاله 
تحریم  ها را برای ایران آماده کرده است، شرکت فولاد 
خوزس��تان توانس��ت در روز عید مبعث تولید سالانه 
خود را نس��بت به س��ال گذشته ارتقا دهد. این یعنی 
خودباوری، مجاهدت، ش��جاعت و حرکت در مس��یر 
ش��هدا؛ هر کشوری که می خواهد ابرقدرت شود باید 
چهار ضلع: قدرت علمی، فرهنگی، دفاعی و اقتصاد را 
در دس��ت داشته باش��د. امروز به پشتوانه شهدا سایه 
امنیت در سراس��ر کشور گسترده شده است. در بعد 

علمی، رشد کشور ۱۱ برابر متوسط جهانی است. 
در بع��د نظامی چن��ان پیش��رفت کرده ایم که در 
میان کشورهای سازنده پهپاد قرار گرفته و دنیا را به 
تحس��ین وا داشته ایم. در بعد فرهنگی نیز با تکیه بر 
غنای فرهنگی اس��ام، الگوی دیگر کشورها شده ایم. 
اما در بعد اقتصادی دچار چالش هس��تیم. دلیل این 
امر نگاه عده ای به خارج از مرزها است. امروز مقاومت 
جامع��ه در براب��ر تحریم های جهان را مدیون ش��هدا 

هستیم. 
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روی ناخوش طلا به پادزهر کرونا
مرضیهاحقاقی

از ماه های پایانی س��ال ۲۰۲۰ و با کش��ف نخستین 
واکسن کرونا امید به بهبود وضعیت اقتصادی و تولید 
در دنیا ش��کل گرفت.  با آغاز واکسیناس��یون گسترده 
از ابتدای س��ال جاری میلادی این امید تقویت ش��د و 
ش��اهد خروج بس��یاری از سرمایه ها از بازار طلا بودیم.  
بدین ترتیب بازار این فلز گرانبها از رونق افتاد. این روند 
نزولی نرخ به قدری شدت گرفت که شاهد فروش طلا 
در کان��ال ۱۷۰۰ دلاری در م��اه فوریه بودیم. نرخ طلا 
در آخرین روز ماه فوریه ) اوایل اسفند( به ۱۷۱۶ دلار 
کاه��ش یاف��ت.  اما در پی تصویب بس��ته مالی ۱۹۰۰ 
میلیارد دلاری در ایالات متحده، شاهد صعود طلا در 
نخستین روز ماه مارس بودیم. حال باید دید تصویب 
بس��ته محرک مالی یادش��ده در بلندمدت چه تاثیری 
ب��ر بازار طلا خواهد داش��ت. ب��دون تردید این محرک 
اقتص��ادی زمینه رش��د ت��ورم را هم فراهم می کند. در 
چنی��ن ش��رایطی، می توان به رش��د ارزش طلا امید 
داش��ت. درنتیجه همچنان امیدهایی برای بازگش��ت 
رونق به بازار طلا در س��ال ۲۰۲۱ وجود دارد. هرچند 
تکرار روزهای پر رونق س��ال گذش��ته میلادی دور از 

ذهن است.
پایان�روزهای�پر�رونق��

ب��ه گزارش »روزگار معدن« س��ال ۲۰۲۰ میلادی 
روزه��ای درخش��انی را برای طلا رق��م زد تا جایی که 
ش��اهد ثبت رکوردی جدید از فروش این فلز گرانبها 
در ماه اوت و با رقم ۲۰۶۷ دلار به ازای هر اونس بودیم. 
هرچند این رکورد قیمتی و فروش طلا در کانال ۲۰۰۰ 
دلاری آنقدرها هم دوام نداشت.  در روزهای پایانی ماه 
اوت ن��رخ ف��روش این فلز طلایی رنگ به کانال ۱۹۰۰ 
دلار به ازای هر اونس بازگشت. با این وجود، بازار طلا 
در سال ۲۰۲۰ به قدری رونق گرفت که شاید آن را تا 
مدت ها بتوان کم سابقه دانست و نباید به ثبت رکوردی 
تازه از طلا در آینده نزدیک امید داش��ت.طلا به عنوان 
فلزی گرانبها همواره نقش ویژه ای در پوش��ش دادن 
ریس��ک  س��رمایه گذاری ها بر عهده داشته؛ بنابراین با 
امید به متعادل ش��دن ش��رایط سیاس��ی و اقتصادی 
جهان در ماه های پایانی س��ال ۲۰۲۰، یعنی به دنبال 
کشف واکسن کووید ۱۹ و انتخاب جو بایدن به عنوان 
ریاست جمهوری جدید ایالات متحده، تمایل به خرید 

این فلز کاهش یافت. همین کاهش تقاضا زمینه افت 
قیمت��ی ط��لا را فراهم کرد، تاجایی که نرخ فروش این 
فل��ز گرانبه��ا در آخرین روز س��ال ۲۰۲۰ میلادی به 

۱۸۹۸ دلار به ازای هر اونس رسید.
درخشش�کمرنگ�طلا�در�سال���۲۰۲۱

ط��لا از نخس��تین روزهای س��ال ج��اری میلادی 
روزهای چندان پررونقی را پش��ت سر نگذاشته است. 
البته در برخی هفته ها ش��اهد روند صعودی نرخ این 
فل��ز بودی��م اما در مجموع ش��اهد روزهای جذابی در 
معاملات طلا نیس��تیم.  در واقع کش��ف واکسن کرونا 
از س��وی ش��رکت های مختلف داروی��ی جهان و آغاز 
واکسیناس��یون گسترده در سطح بین المللی موجب 
ش��ده صاحبان س��رمایه به بهبود ش��رایط اقتصادی و 
رونق کس��ب وکارها امیدوار شوند.  در چنین شرایطی 
و با کاهش ریسک سرمایه گذاری، طبیعتا بازار طلا از 
سکه افتاده است. در همین حال، شاهد جذب سرمایه 
ب��ه بازاره��ای س��هام دنیا و همچنی��ن خرید و فروش 
کامودیتی ها ازجمله فلزات پایه هس��تیم و در همین 
مدت رکوردهای تازه ای در خرید و فروش فلزات پایه 
ثبت ش��ده اس��ت. طلا در نخستین روز ماه مارس) ۱۱ 
اس��فند( ب��ا نرخ ۱۷۴۹ دلار ب��ه ازای هر اونس فروش 
رف��ت. ب��دون تردید فروش این فل��ز در کانال ۱۷۰۰ 
دلار حکای��ت از کاه��ش تقاض��ا برای خرید این فلز در 
مقایسه با ماه های گذشته دارد، با این وجود نباید از رشد 
قیمتی این فلز در مقایس��ه با آخرین روز کاری هفته 
گذش��ته؛ یعنی ۲۶ فوریه غافل بود، چراکه بهای طلا 

در معاملات ۲۶ فوریه)۸ اسفند( تا ۱۷۱۶ دلار به ازای 
هر اونس هم س��قوط کرده بود. تصویب بس��ته کمک 
کرونایی دولت ایالات متحده به عنوان علت اصلی این 
رش��د قیمتی یادمی ش��ود. در واقع بسته محرک مالی 
امریکا از صعود نرخ طلا پش��تیبانی کرده اس��ت. البته 
ن��رخ ای��ن فلز در نیم��ه ماه فوریه برابر ۱۸۱۴ دلار بود؛ 
یعنی فقط در مدت ۱۵ روز شاهد سقوط نرخ این فلز 
از کانال ۱۸۰۰ به ۱۷۰۰ دلاری و افت ۶۵ دلاری نرخ 

فروش طلا بودیم. 
رقبای�طلا��

ب��ا توج��ه به ش��رایط موجود، انتظ��ار می رود نرخ 
فروش طلا در س��ال جاری میلادی در کانال کمتر از 
۱۸۰۰ دلار به ازای هر اونس نوس��ان کند. بازگش��ت 
ط��لا به کان��ال ۱۷۰۰ دلاری و تداوم فروش نرخ این 
فلز در محدوده یادش��ده، ب��رای افرادی که روی این 
فلز سرمایه گذاری کرده اند، نگران کننده است. رونق 
گرفتن بازار فلز نقره و بیت کوین به عنوان ۲ علت اصلی 
کاه��ش تقاض��ا برای خرید طلا یاد می ش��ود. در این 
روزها، تقاضا برای خرید نقره به قدری ش��دت گرفته 
ک��ه انتظ��ار می رود میزان تقاضا برای این فلز نقره ای 
به بیشترین میزان در ۸ سال اخیر خود برسد. علاوه 
بر نقره، پلاتین نیز در رده فلزات گرانبهایی قرار دارد 
ک��ه ای��ن روزها تقاضا برای خری��د آن افزایش یافته 
است. انتظار می رود مصرف ۲ فلز یادشده تحت تاثیر 
رش��د تقاضای صنعتی برای آنها افزایش یابد. تلاش 
کش��ورهای صنعتی برای جایگزینی س��وخت های 

فس��یلی با انرژی های پاک یکی از مهم ترین دلایلی 
اس��ت ک��ه زمینه رش��د تقاضا برای نق��ره و پلاتین و 
کاه��ش معاملات طلا را فراهم می کند. بدین ترتیب 
رون��ق گرفتن بازار پلاتین نیز زمینه تضعیف جایگاه 
ط��لا را فراه��م می کند. در ادامه باید از روزهای خوب 
ب��ازار س��هام ایالات متحده به عن��وان یکی از عوامل 
اثرگ��ذار در اف��ت نرخ طلا نام برد. صاحبان س��رمایه 
ضم��ن امید ب��ه آینده و بهبود ش��رایط اقتصادی در 
س��طح جهانی، س��رمایه خود را روانه بازارهای سهام 
کرده اند. البته برخی فعالان اقتصادی، همچنان امید 
به رونق گرفتن بازار س��هام را خوش بینانه می دانند.

رشد نرخ بازدهی اوراق خزانه داری در ایالات متحده 
از دیگر عواملی است که سقوط قیمتی طلا را تشدید 
کرده اس��ت. در واقع با آغاز فرآیند واکسیناس��یون در 
بس��یاری از کشورهای جهان، نرخ بازدهی این اوراق 
با وجود تلاش های فدرال رزرو از مرز یک درصد فراتر 
رفته اس��ت. میزان نرخ بازدهی این اوراق هم اکنون 
در بالاترین س��طح یک س��اله خود قرار دارد.براساس 
مواضع مطرح ش��ده از س��وی کارشناس��ان بازار، این 
رشد موجب شده از جذابیت طلا برای سرمایه گذاری 
کاسته شود. در چنین شرایطی شاهد خروج سرمایه 
از صندوق های بورس��ی با پش��توانه طلا هستیم. این 
روند به قدری جدی است که حتی انتظار می رود روند 
نزولی نرخ طلا ادامه داش��ته باش��د. چنانچه شاخص 
دلار ایالات متحده در مس��یر رو به رش��د قرار گیرد، 
سقوط نرخ طلا دور از انتظار نخواهد بود. درحال حاضر 

ش��اخص دلار در امریکا از یک س��و متاثر از اقدامات 
انبس��اطی دولت این کش��ور و تصویب بس��ته ۱۹۰۰ 
میلیارد دلاری جو بایدن اس��ت که به رش��د تورم در 
این کشور و افت ارزش دلار منجر می شود و از سوی 
دیگر، رش��د نرخ بازدهی اوراق قرضه که پیش تر هم 
به آن اش��اره ش��د، زمینه افزایش ارزش دلار امریکا 
را فراهم می کند. در چنین ش��رایطی، ش��اخص دلار 
ای��الات متح��ده ثابت مانده ام��ا چنانچه ارزش دلار 
افزایش یابد، ش��اهد س��قوط هرچه بیش��تر نرخ طلا 

خواهیم بود.
��سخن�پایانی

طلا به عنوان فلزی گرانبها نقش ویژه ای در پوشش 
دادن ریسک  سرمایه گذاری بر عهده دارد. با این وجود، 
در طول سال های اخیر بیت کوین همچون رقیبی برای 
طلا عمل کرده و از استقبال برای خرید این فلز کاسته 
است. طی ماه های گذشته نیز شاهد استقبال از خرید 
نقره و پلاتین به عنوان ۲ فلز گرانبها بوده ایم که باز هم 
بازار خرید و فروش طلا را کم رونق کرده است. در چنین 
شرایطی، امید به بهبود تولید و شرایط اقتصادی جهان 
در س��ال جاری میلادی از حجم س��رمایه گذاری روی 
طلا کاس��ته و زمینه افت نرخ آن را فراهم کرده اس��ت. 
البت��ه همچن��ان عوامل مثبتی مانند محرک های ملی 
و احتم��ال افزایش ت��ورم در اقتصادهای بزرگ جهان 
از رون��د قیمت��ی این فلز حمای��ت می کنند اما نباید به 
بازگش��ت روزهای پر رونق س��ال ۲۰۲۰ میلادی امید 

چندانی داشت. 

کسری ۱۰ میلیون تنی 
بازار مس تا سال ۲۰۳۰

طب��ق گ��زارش رئی��س هیات مدیره ش��رکت 
»ترافیگ��ورا« ب��ازار مس تا س��ال ۲۰۳۰ حدود 
۱۰ میلیون تن کس��ری عرضه خواهد داشت که 
همی��ن عامل بالارفتن نرخ فلز س��رخ در جهان 

خواهد بود.
ب��ه گ��زارش با اقتص��اد، »جرمی وی��ر« گفت 
احتم��الا ت��ا س��ال ۲۰۳۰ ب��ازار م��س حدودا 
۱۰میلیون تن کس��ری عرضه خواهد داش��ت و 
 تع��ادل بازار مس با این کس��ری ب��ر هم خواهد 

خورد.
»وی��ر« خاطرنش��ان ک��رد چی��ن همچن��ان 
بزرگتری��ن فاکت��ور مح��رک بازار م��س خواهد 
ب��ود. سیاس��ت گذاری چی��ن، اتحادی��ه اروپ��ا 
راس��تای  در  ایالات متح��ده  جدی��د  دول��ت  و 
کربن زدای��ی از صنع��ت باع��ث افزایش ش��دید 
ب��ازار جهان��ی در بخ��ش  تقاض��ای م��س در 
 زیرساخت های ضدکربنی و گریدهای الکتریکی

 خواهد بود.
در این هفت��ه نرخ مس در بورس فلزات لندن 
به بالاترین نرخ خود در یک دهه اخیر رسید که 
کمب��ود عرضه مس عامل اصلی این افزایش نرخ 

بوده است.
رئی��س هیات مدی��ره »ترافیگ��ورا« در ادام��ه 
س��خنان خود عن��وان ک��رد یک س��وم افزایش 
تقاضای مورد نظر فلز مس در بخش خودروهای 
الکتریکی خواهد بود. یک س��وم دیگر مربوط به 
توس��عه زیرساخت های پاک و بقیه آن مربوط به 

بازارهای نوظهور خواهد بود.
از منظر وی نرخ مس بالا خواهد رفت و همین 
افزایش نرخ منجر به افزایش انگیزه ها برای رشد 
تولید مس و تعریف پروژه های جدید بهره برداری 

از معادن مس خواهد بود.

خبر

روز هاى پایان سال مثل یه بازار شلوغه، همه کلى کار داریم که باید تا قبل سال نو انجام بشه و حواسمون هست 
که این میون چیزى رو گم یا فراموش نکنیم. درست مثل پدر و مادرى که تو یه بازار شلوغ محکم دست بچه شون 
رو مى گیرن مبادا که گم بشن، محک هم بیش از20 هزار کودك داره که دغدغه نجات زندگیشون نباید تو روزهاى 
پر هیاهوى پایان سال گم بشه. درسته که این روزها باید از هم دور باشیم تا سلامت بمونیم ولى بیایین با مشارکت 

در تأمین هزینه درمانى و حمایتى، دست فرزندان محک رو محکم تر بگیریم.   

تو هیاهوى پایان سال، دست بچه هاى محک رو محکم تر بگیریم
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رئیس کل دادگستری استان قزوین با بیان اینکه در صیانت 
از حق��وق بیت المال و رعایت عدال��ت قضایی با جدیت عمل 
می کنی��م، گفت: برای حف��ظ و نگهداری دقی��ق و هدفمند 
از میراث فرهنگ��ی و مع��ادن اس��تان، کارگ��روه صیان��ت از 
میراث فرهنگی و معادن به ریاست دادستان عمومی و انقلاب 

مرکز استان قزوین تشکیل می شود.
ب��ه گزارش ایرنا، حجت الاس��لام نورالله قدرتی در ش��ورای 
صیان��ت از حق��وق بیت الم��ال که در ش��رکت آب منطقه ای 
قزوی��ن ب��ا حضور جمع��ی از مس��ئولان برگزار ش��د، افزود: 
حف��ظ حق��وق بیت الم��ال در دس��تگاه قضای��ی در اولویت  
 ق��رار دارد و م��ا نی��ز در بازگردان��دن ح��ق دول��ت مصمم 

هستیم.
وی با بی��ان اینکه حفظ بیت المال وظیفه همگانی اس��ت، 
اظه��ار کرد: تمامی معادن و معدن داران اس��تان قزوین باید 

شناس��ایی شوند و بهره برداری از معادن نیز صرفا باید توسط 
افراد بومی اس��تان قزوین صورت گیرد. حجت الاسلام قدرتی 
ادامه داد: باید مجوزهای صادر شده برای بهره برداری از معادن 
به منظور جلوگیری از آس��یب دیدگ��ی آثار تاریخی به تایید 
میراث فرهنگی برسد چرا که برخی سودجویان با سوء استفاده 

از پروانه بهره برداری معدن، آثار تاریخی و و فرهنگی استان را 
غارت می کنند. این مسئول قضایی استان قزوین تصریح کرد: 
ب��ه عنوان مثال به تازگی در جری��ان عملیات کاوش در خله 
کوه تاکس��تان ۱۰ سکه مسی متعلق به دوره اشکانیان کشف 
 ش��ده اس��ت که باید به عنوان بیت المال به موزه های کش��ور 

بازگردانده شود.
وی با اش��اره به وضعیت معادن استان، اضافه کرد: اداره کل 
صنعت، معدن و تجارت در اس��رع وقت باید لیست ۸۱ معدن 
غیر  فعال استان را به دادگستری معرفی کند تا مجوزهای این 
معادن بررسی ش��ود و بهره برداران نیز به دادگستری احضار 

شوند.
حجت الاسلام قدرتی تاکید کرد: یکی از بهره برداران معدن 
در استان با استفاده از مجوز برداشت، ۶۰ هزار لیتر گازوییل 
به نرخ دولت��ی دریافت می کند ولی هیچ گونه فعالیت معدنی 

در این س��ال ها ندارد بنابرای��ن باید پرون��ده قضایی برای او 
تش��کیل شود. رئیس کل دادگس��تری استان قزوین در مورد 
زمین خواری در استان، گفت: با تلاش های دادگستری استان 
قزوی��ن 3هزار هکت��ار از اراضی محمدآباد ب��ه منابع طبیعی 

بازگشت داده شد.
وی ب��ا بیان اینکه برخی از مس��ئولان اس��تان، زمین های 
اطراف رودخانه ها را خری��داری کرده و در حال احداث جاده 
در آنها هستند، گفت: مصوبات احداث جاده باید اجرایی شود 
و اگر مردم نسبت به احداث جاده و ایمنی آن اعتراض دارند 

باید به دیوان عدالت مراجعه کنند.
۱۰ میلی��ون  حجت الاس��لام قدرت��ی ادام��ه داد: س��الا
مترمکعب پساب صنعتی در شهرک صنعتی لیا تولید می شود 
که آس��یب های جدی به مردم و محیط زیست وارد می کند و 

باید برای مدیریت آن اقدام شود.

مدیرعامل معدن مس راوه گفت: معدن مس راوه تمامی 
مجوزهای لازم زیس��ت محیطی، مناب��ع طبیعی و قانونی را 

اخذ کرده است.
محمدرضا اص��ف در گفت وگو با فارس اظهار کرد: مجوز 
اکتش��اف معدن مس رواه ۲۱ فروردین ۸۴ صادر ش��ده و 
این در حالی بود که آن زمان اس��تعلام محیط زیس��ت نیاز 
نب��ود، حتی ثب��ت محدوده که براس��اس آن در س��ازمان 
صمت، ما ش��روع به س��رمایه گذاری اکتشافی کردیم، سال 
۸۲ اتفاق افتاده اس��ت، یعنی وزارت صمت به ما به عنوان 
بخ��ش خصوصی ۱۷ س��ال قب��ل گفته ک��ه در آن مکان 
س��رمایه گذاری کنیم، بنابراین نخستین مجوز اکتشاف آن 

زمان صادر شده است. 
وی افزود: در این مدت میلیاردها تومان س��رمایه گذاری 
اکتشافی مدیریتی انجام داده ایم، گواهی کشف معدن سال 
۸۹ توسط سازمان کشف معادن که عالی ترین رکن معدنی 
کشور است، تصویب و ابلاغ شده است، در این شورای عالی 
معادن، سازمان های منابع طبیعی و محیط زیست و صمت 
و... نماینده داشته و دارند. مجوز بهره برداری ما که ۱۱ساله 
اس��ت، س��ال ۹۱ بر اس��اس همین ماجرا توس��ط سازمان 
صنعت، مع��دن و تجارت صادر ش��ده و این معدن، معدن 

امروز و دیروز نیست. 
مدیرعامل معدن مس راوه ادامه داد: در سال ۸۸ سازمان 
محیط زیس��ت اقدام به افزایش محدوده پلنگ دره کرد که 
مع��دن ما نیز در گوش��ه ای از این مح��دوده افتاد، در واقع 
قبل از این تاری��خ، معدن خارج از محدوده پلنگ دره بود، 
بر این اس��اس، به ما می گویند ک��ه گزارش کاری خودمان 
را براس��اس یک گزارش زیست محیطی تحویل بدهیم که 

م��ا هم ای��ن کار را انج��ام دادیم، یعنی ی��ک جلد گزارش 
زیس��ت محیطی، یک جلد گزارش کارخان��ه فرآوری، یک 
جلد گزارش س��د باطله به سازمان صنعت، معدن و تجارت 

و به سازمان محیط زیست کشور تحویل دادیم.
اص��ف بیان ک��رد: از نظر برداش��ت خاک، هی��چ مانعی 
نداریم و مجوزمان کامل و قانونی اس��ت، کارخانه فرآوری 
ه��م در خارج از محدوده مع��دن و خارج از محدوده پلنگ 
دره جانمایی ش��ده و نزدیک به کارخانه س��یمان اس��ت و 
مجوزش در س��ال ۹۱ صادر ش��ده، ضم��ن اینکه هیچ نوع 
مواد شیمیایی مصرفی خطرناکی هم در آن نیست و آب و 
سمغ برای روش فروتاسیون استفاده می شود و از عیار نیم 

درصد به عیار ۲۴ درصد می رسانیم. 
وی با اش��اره به اینکه معدن دالی از نظر فنی و زیس��ت 
محیط��ی یکی از خوش ش��انس ترین معادن مس پروفیلی 
کش��ور اس��ت، افزود: ماده معدنی ما، مس پروفیلی اس��ت 
که کم عیار و تناژ بالا محس��وب می ش��ود؛ ولی در س��طح 
زمین گس��ترده و پراکنده نیس��ت و به صورت یک سیلندر 
ب��ا ابعاد دویس��ت مت��ر در دویس��ت متر با عم��ق حدود 
۱۵۰مت��ر در زمی��ن مدفون اس��ت، یعنی برداش��ت آن با 
کمتری��ن تخریب به محیط زیس��ت اط��راف خواهد بود، ما 
ی��ک معدن مش��ابه این مع��دن را در یون��ان دیده ایم و از 
آن ب��رای عملیات بهره برداری الگ��و گرفته ایم، نکته بعدی 
 این اس��ت که م��اده معدنی معمولا یا روی زمین اس��ت یا 
زیر  زمین. ماده معدنی معدن دالی ۲۰ درصد آن بالای سطح 
زمین اس��ت؛ یک مخروط کله قندی که ۷۰، ۸۰ متر بالای 
س��طح زمین قرار دارد که یعنی شما یک میلیون تن ماده 
معدنی را برداشت می کنید که بدون هیچ گونه باطله برداری 

است و این مزیت بزرگی محسوب می شود. شاید در معادن 
دیگر بای��د روی آن باطله برداری زیادی انجام ش��ود و به 
محیط اطراف کمی صدمه وارد می ش��ود تا برسند به ماده 
معدنی. وقتی که س��طح زمین صاف ش��د، ۷۰، ۸۰ متر به 
 صورت پیت برداشت می شود و بقیه را به صورت زیرزمینی

کار کنیم. 
مدیرعامل مع��دن مس راوه بیان ک��رد: نکته بعدی این 
اس��ت که معدن داری از نظر موقعی��ت جغرافیایی از چند 
طرف ایزوله ش��ده است، موقعیت معدن از نظر جغرافیایی 
در جای��ی واقع ش��ده که تقریب��ا هیچ فعالی��ت اقتصادی، 
صنعتی و کشاورزی و دامداری و توریستی در آنجا متصور 
نیست، اگر یک نفر یک بازدید یکی ۲ ساعته از آنجا داشته 
باش��د، متوجه می ش��ود که در آنجا هیچ چیزی نیس��ت و 
ش��اید ممکن اس��ت یکی ۲ آخ��ور یا تکه زمی��ن درختی 
کوچ��ک اطرافش باش��د ک��ه چندان قابل توجه نیس��ت و 
 اگر احیانا خس��ارتی متصور باش��د، می تواند از نظر قانونی

 پیگیری ش��ود. حتی برای آنکه همی��ن مزاحمت کوچک 
نیز نباشد، همین ۱۰، ۲۰ روز قبل به ما مجوز و راه جدید 

دادن��د که خارج از زمین های مردم وارد معدن ش��ویم که 
آن هم با تأیید همه ارگان های ذی ربط بوده اس��ت. از خود 
روس��تای راوه هم حدود ۱۲ کیلومتر فاصله دارد، بنابراین 
تهدیده��ای زیس��ت محیطی چندانی برای روس��تا متصور 

نیست.
اصف گفت: همه این نکته ها، مزیت های زیس��ت  محیطی 
این معدن هستند که کمتر معدنی آنها را دارد و ان شاءالله 
ب��ا راه ان��دازی آن، حدود ۱۲۰۰ نفر به صورت مس��تقیم و 
غیرمس��تقیم بهره مند خواهند ش��د. م��س کاربرد صنعتی 
و نظام��ی و صادراتی و مصرف داخل��ی دارد و فناوری آن 
بومی اس��ت، این یک نعمت خدادادی اس��ت که ملت باید 
از آن بهره من��د ش��وند.ملاحظات زیس��ت محیطی باید در 
 نظر گرفته ش��ود و ما هم ان ش��اءالله این مس��ائل را درنظر 

خواهیم گرفت.
وی خاطرنش��ان ک��رد: از نظر آب مصرف��ی در محدوده 
مع��دن و برای برداش��ت از آن به آب نی��از نداریم و برای 
کارخان��ه فرآوری هم مجوز انش��عاب ۷ لیتر ب��ر ثانیه را از 
س��ازمان آب منطقه ای خریداری کرده ای��م و یک قرارداد 
چن��د ۱۰۰ میلیون تومانی با آن برای خرید این انش��عاب 
بس��ته ایم و به آب آن منطقه نیاز نداریم که این از انشعاب 
خط لوله اصلی یک انش��عاب به س��مت جای��ی که زمین 

کارخانه فرآوری است، خواهد آمد.
اصف گفت: ما حتی در نظر داریم وقتی این آب به سمت 
محدوده کارخانه ف��رآوری می آوریم، دو خط لوله به جای 
ی��ک خط لوله بیاوریم و خط لوله دوم را تا روس��تا امتداد 
بدهیم که روس��تاییان راوه بتوانن��د از خط لوله اصلی آب 

سالم دریافت کنند.

تشکیل کارگروه صیانت از معادن در قزوین 

معدن مس راوه تمامی مجوزهای لازم را دارد

موانع بهره برداری از معدن »دالی«
گروه معدن

عض��و هیات مدیره و س��خنگوی معدن دالی 
با اش��اره به با اش��اره به برخی مشکلات ایجاد 
ش��ده اخیر گفت: نخستین دس��تاورد آغاز به 
کار این معدن بهبود معیش��ت و اشتغال پایدار 

روستاییان منطقه است.
به گزارش تسنیم، شروین مختاری در نشست 
خبری گفت: ای��ن معدن مجوز بهره برداری در 
سال ۹۱ اخذ کرده و کلیه پروانه ها و مجوزها از 
مراجع ذیصلاح را دریافت کرده اس��ت بنابراین 
هرگونه اخلال در روند بهره برداری از معدن نه 
تنها به زیان س��رمایه گذار بلکه برخلاف منافع 
ملی کش��ور به خصوص در س��ال جهش تولید 

است.
وی ادامه داد: معدن دالی در اس��تان مرکزی 
شهرس��تان دلیجان و در ۸ کیلومتری روستای 
راوه واقع شده است و این معدن ۵ میلیون تن 
ذخیره قطعی و ۱۲ میلیون تن ذخیره تخمینی 
با عیار نیم درصد دارد و با توجه به اکتش��افات 
انجام ش��ده به عنوان یکی از مهم ترین ذخایر 
در کشور برای ایجاد ارزش افزوده و اشتغالزایی 

شناخته می شود.
مختاری با اش��اره به جایگاه اقتصادی معادن 
به خصوص در اقتصاد بدون نفتی اظهار کرد: در 
دوره ای که مس به عنوان یکی از فلزات پرتقاضا 
و ارزشمند شناخته می شود بهره برداری از این 
معدن می تواند شکوفایی اقتصادی را به دنبال 
داشته باش��د و اش��تغالزایی و درآمد خوبی را 

برای کشور و منطقه ایجاد کند.
عضو هیات مدیره این معدن همچنین تأکید 
کرد: با گذش��ت چندین سال از دریافت پروانه 
به دلایل مختلفی که بیش��تر مربوط به بومیان 
منطقه بوده ای��ن معدن درحال حاضر غیر فعال 
ب��وده و ب��ا درنظ��ر گرفتن قانون فعال ش��دن 
معادن راکد اگر بهره برداری آغاز نشود احتمال 

باطل شدن مجوز ها وجود دارد.
وج��ود  ب��ا  ک��رد:  تصری��ح  مخت��اری 
جریان س��ازی هایی که برای این معدن از نظر 
زیس��ت محیطی ایجاد ش��ده باید اضافه کنم 
فعالی��ت معدن��ی هیچ گونه خس��ارات را برای 
اط��راف ایج��اد نمی کند. و تمام��ی برآوردها و 
آزمایش ه��ا و همچنین نظارت های مس��تقیم 
بیانگر این نکته اس��ت که آب و منابع طبیعی 
منطقه هرگز با مشکل از لحاظ آلودگی روبه رو 

نخواهند ش��د. ب��ه گفته وی س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت نیز این موضوع را تأیید کرده 
اس��ت و براس��اس برنامه های��ی ک��ه بهره بردار 
ارائ��ه ک��رده فعالیت و آغاز ب��ه کار معدن برای 
روس��تاییان امتیازات و دس��تاوردهای بس��یار 
زیادی ایجاد می کنند که در بخش راه س��ازی، 
عمران آبادی، زیرساخت ها، آموزشی و درمانی 

است.
به گفت��ه این س��رمایه گذار در بخش معدن 
درب��اره اعت��راض روس��تاییان منطق��ه نیز به 
خبرن��گاران گف��ت: زمان��ی که مع��دن برای 
اس��تخدام و بکارگیری بومیان در آغاز فعالیت 
معدن آگهی داده است ۱۲۰۰ نفر از روستاییان 
اعلام آمادگی کرده اند که درصورت آغاز به کار 
این بخش عمده از بومیان منطقه دارای ش��غل 

پایدار خواهند شد.
وی همچنین تصریح کرد: با آغاز بهره برداری 
مع��دن و تحویل ماده اولیه به صنعت کش��ور 
عوارضی نیز برای دهیاری روستا در نظر گرفته 
شده که به حساب دهیاری واریز خواهد شد و 

نقش عمده ای در آبادانی این روستا را دارد.
مخت��اری ب��ا تاکید مج��دد به ص��دور تمام 
مجوزه��ای قانونی برای فعالی��ت معدن اعلام 

کرد: سرمایه گذاران و بهره بردار به هیچ عنوان 
قصد ندارد با استفاده از قدرت قانون در منطقه 
فعالی��ت اقتصادی خ��ود را آغاز کن��د بلکه به 
دنب��ال تعامل و تفاهم با بومیان منطقه اس��ت 
 چون یقی��ن داریم این نوع ارتب��اط پایدارتر و 

سازنده تر است.
به گفته مختاری اینکه برخی اعلام می کنند 
منابع آب منطقه آلوده ش��ده ی��ا اینکه مراتع 
منطق��ه آل��وده ش��ده اس��ت کاملا اش��تباه و 
غیرکارشناس��ی اس��ت درحالی ک��ه بهره بردار 
حتی به روس��تاییان اعلام کرده از س��هم آب 
کارخانه فرآوری خ��ط لوله ای برای تأمین آب 

شرب بهداشتی روستا اختصاص خواهد داد.
وی درب��اره تکمیل طرح کارخان��ه فرآوری 
نی��ز به خبرنگاران گفت: اگرچ��ه امروز در گام 
اول یعنی آغاز بهره برداری هستیم اما براساس 
برنامه های توس��عه ای کارخانه ف��رآوری مس 
در دس��تور کار قرار دارد که براساس بالاترین 
سطوح فناوری های نوین و تنها با استفاده از آب 
و ماده ای اس��تخراج شده از درخت کاج خواهد 
ب��ود بنابرای��ن فعالیت این کارخان��ه هیچ نوع 
آلودگی برای منطقه ایجاد نمی کند و می تواند 
کنسانتره با عیار 3۰ درصد تولید و در راستای 

تأمین ماده اولیه مورد نیاز صنایع پایین دستی 
به بازار عرضه کند. عضو هیات مدیره این معدن 
معتقد است درحالی که این امتیاز بسیار بالای 
معدنی در منطقه وجود دارد متأسفانه به دلیل 
ارائه اطلاعات اش��تباه به روس��تاییان برخی از 
بومی��ان نه تنها جلوی فعالیت س��رمایه گذار را 
گرفته اند بلکه در مواردی ماش��ین آلات معدن 
را به آتش کش��یده اند که واقعا نه تنها منصفانه 

نیست بلکه کاملا غیرقانونی است.
مختاری با اش��اره مجدد به مجوزهای صادر 
ش��ده برای بهره برداری ما طبق قوانین وظایف 
خ��ود را انجام دادیم و می دهیم و حتی منطقه 
نیز از آن بهره مند خواهد ش��د. حتی بخشی از 
درآمد به دهیاری روس��تا واریز خواهد شد که 
پروژه های عمرانی در آنج��ا صورت پذیرد و از 
طرفی جذب نیرو نیز از آن روستا خواهد بود.

ب��ه گفته مختاری این اتفاق و درگیر ش��دن 
بهره بردار با موارد حاشیه ای عاملی شده تا کل 
پروژه در خطر لغو مجوز قرار گرفته باش��د که 
با توجه به شرایط موجود کشور و تحریم نفتی 
به هی��چ عنوان منطقی نیس��ت و اقتصاد ملی 
کش��ورمان را با مش��کل مواج��ه می کند و هم 
اکنون از تمامی مس��ئولان تقاضا داریم نسبت 

 به برطرف ش��دن مش��کل گام ه��ای مؤثرتری
بردارند. وی تصریح کرد: متاس��فانه روستاییان 
برنامه ری��زی  و  فرآین��د  از  کاف��ی  اطلاع��ات 
بهره ب��ردار ندارند ی��ا اطلاعات غلط��ی به آنها 
 داده ش��ده اس��ت و به روند جلوگی��ری از کار 

تأکید دارند.
عضو هیات مدیره معدن گفت: اگر روستاییان 
خواسته های دیگری داشته باشند ما خوشحال 
می شویم به صورت قانونی به آنها گوش کنیم و 
در حد توانمان آنها را اجرا کنیم و علاقه مندیم 

در آبادانی روستا نیز سهیم باشیم.
وی معتقد اس��ت احتم��الا تحریکاتی وجود 
داش��ته باش��د، ک��ه کار یافت��ن آن تحریکات 
توس��ط مراجع قانونی و قضایی است که منشا 
آنه��ا را پیدا کن��د، ما فقط در تلاش هس��تیم 
بهره برداری را ش��روع کنیم، بیشتر نظرمان به 

حل مسالمت آمیز این موضوع است.
هیچ مش�کل زیس�ت محیطی وجود  �

ندارد
مرجان اس��دی، کارش��ناس محیط زیس��ت 
نیز در ادامه جلس��ه با اش��اره به بررس��ی های 
انجام ش��ده در این معدن به خبرنگاران گفت: 
براساس مجوزها و آزمایش هایی که انجام شده 
این پروژه کوچک ترین مش��کل زیست محیطی 
نداش��ته و آنچه باعث س��وء تفاهم ش��ده روند 
بررس��ی پروژه س��د باطله و همچنین کارخانه 
فرآوری اس��ت. وی افزود: البته مراحل بررسی 
ای��ن پروژه ه��م ب��ا س��خت گیری های قانونی 
س��ازمان محیط زیس��ت در جریان است که به 
زودی نتایج آن اعلام می شود که خوشبختانه تا 
این لحظه از نظر محیط زیستی این ۲ پروژه که 
کاملًا مجزا از خود معدن و موضوع بهره برداری 
از آن اس��ت نیز مش��کل محیط زیستی نداشته 
است. این کارشناس محیط زیست معتقد است 
بررس��ی ها کاملا نش��ان می دهد حت��ی از نظر 
حیات وحش و منابع طبیعی نیز معدن خطری 
ب��رای منطقه ندارد و مش��کلی ب��رای حفاظت 
 از گونه ه��ای گیاه��ی و جان��وری ه��م ایجاد 
نمی کند. اس��دی تصریح کرد: براس��اس تایید 
کارشناسان س��ازمان حفاظت از محیط زیست 
این پ��روژه در بخ��ش مناطق حفاظت ش��ده 
نیس��ت و مع��دن دال��ی در منطق��ه پلنگ دره 
براس��اس تمام اس��ناد و مدارک بدون مشکل 
محیط  زیس��تی می تواند ب��ه فعالیت خود ادامه 

دهد.

 سهم منابع طبیعی 
 از درآمد معادن یزد 
حدود ۱۵ درصد است

مدی��رکل منابع طبیعی و آبخیزداری یزد با اش��اره 
به س��هم ۱۲ تا ۱۵ درص��د درآمد معادن برای فعالیت 
در این عرصه گفت: متاس��فانه درص��د ناچیزی از این 
درآمد نصیب اس��تان می شود که این موضوع خود یک 

چالش است.
ب��ه گزارش ایرنا محمدرض��ا آخوندی در گفت وگو با 
خبرنگاران افزود: براساس اعلام سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان از درآمد 
مع��ادن به خزانه دولت واریز ش��دکه از این مبلغ فقط 

3۰۰ میلیون تومان آن در اختیار استان قرار گرفت. 
وی با بیان اینکه طبق قانون باید تمامی این مبلغ به 
حساب اس��تان واریز می شد، اظهار کرد: اگر این مبلغ 
به صورت کامل به استان باز می گشت مشکل بسیاری 
از طرح ها در راستای بازسازی عرصه های منابع طبیعی 
ناشی از اکتشاف و بهره برداری از معادن رفع می شد. 

آخوندی تصریح ک��رد: البته موصوع فقط مربوط به 
امسال است در سال های گذشته مبلغ به صورت کامل 

به استان پرداخت نمی شد. 
وی گفت: امس��ال3۵۶ فقره به مس��احت ۴3۶ هزار 
هکت��ار اس��تعلام معدنی از عرصه ه��ای منابع طبیعی 
وص��ول ش��د که از این رقم با ۲۷ ه��زار هکتار )معادل 
۶درصد( با توجه به محدودیت های قانونی موافقت شد. 
وی خاطرنشان کرد: عمده تخریب معادن مربوط به 
مسیرهای دسترسی به معادن و تردد کامیون هاست. 

آخون��دی می��زان اعتب��ار تخصیص یافت��ه از محل 
صندوق توس��عه ملی ب��ه حوزه آبخیزداری اس��تان را 
۲۶ میلیارد تومان بیان کرد و یادآور ش��د: از این مبلغ 
۱۹.۲میلیارد تومان به بخش آبخوانداری، ۴.۵ میلیارد 
توم��ان ب��رای مرتع��داری، ۴3۰ میلی��ون تومان برای 
جنگلداری. ترویج فرهنگ س��ازی و توانمندسازی هم 
۲۵۰ میلی��ون توکان و یگان حفاظت هم ۹۰۰ میلیون 
و کاداستر)حد نگار( اراضی ۴.۷ میلیارد تومان و مابقی 

در بخش مستندسازی در نظر گرفته شد. 
آخون��دی تصری��ح ک��رد: در امس��ال ۲۷۰ هکت��ار 
تخصیص اراضی دولتی و غیردولتی از س��وی این اداره 
کل صورت گرفت و ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار هکتار پروانه 

بهره برداری و اکتشاف معدنی دارد. 
این مسئول تصریح کرد: در امسال 3۰۱ فقره پرونده 
ب��ه مس��احت ۵۲۴ هکتار در زمین��ه تصرف و تخریب 
اراضی دولتی در اس��تان تشکیل شد که ۱۰۸ مورد به 
مساحت ۶۸ هکتار خلع ید و ۸۱ مورد هم به مساحت 

۱۷۰ هکتار رفع تصرف شد. 
وی در ادامه با اشاره به برنامه های هفته منابع طبیعی 
اس��تان از غ��رس نهال، دیدار با نماین��ده ولی فقیه در 
استان و امام جمعه یزد، دیدار با خانواده شهدا و افتتاح 

چند طرح خبر داد. 
وی رونمایی از نقشه پوشش گیاهی استان، برگزاری 
رزمای��ش ی��گان حفاظت ب��ا همراهی دس��تگاه های 
مختل��ف، بازدی��د طرح های مختلف مناب��ع طبیعی و 
برگزاری ش��ورای حقوق بیت المال را از دیگر برنامه ها 

ذکر کرد. 
آخون��دی همچنین از توزی��ع ۲۰۰ هزار اصله نهال 
به مناس��بت هفته منابع طبیعی در اس��تان خبر داد و 
گفت: این نهال ها شامل انواع سرو واقاقیاست و از ۱۶ تا 
۲۰ اسفندماه جاری در محل نهالستان بزرگ در جاده 

فرودگاه یزد توزیع می شود.
محم��ود میرشمس��ی، معاون فن��ی اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری هم در این نشس��ت با اش��اره به 
عملیات مالچ پاشی از سال ۴۹ در استان گفت: ۶۰هزار 
هکتار از عرصه های منابع طبیعی اس��تان در این مدت 

تاغ کاری شد. 
وی افزود: متأسفانه چند سالی تعرض به تاغ زارهای 
اس��تان صورت می گیرد، اما این تعرض مشهود نیست 
ک��ه بتوان با متخلفان برخ��ورد کرد، زیرا موارد تعرض 

شبانه و درختان در تاریکی قطع می شود.
۹۸ درص��د از مس��احت یزد به وس��عت ۷ میلیون و 
3۰۰ه��زار هکتار را عرصه های منابع طبیعی تش��کیل 
می دهد که ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار مراتع اس��تان 
برابر ۶۰ درصد آن عمدتا از نوع متوسط و مراتع ضعیف 

است.
زندگی ۵ هزار خانوار روس��تایی یزد به مراتع وابسته 
است و ۴۰۰ خانوار بهره بردار گیاهان دارویی و صنعتی 
در استان نیز فعالیت دارند. مراتع استان یزد هرچند به 
لحاظ پوش��ش گیاهی عمدتا در رده متوسط و ضعیف 
ق��رار دارد، لیک��ن دارای نقش مهم��ی در حفظ خاک 
و ارزش های اکولوژیکی اس��ت که مهم ترین گونه های 
موجود مراتع درمنه دشتی، قیچ، گون و علف است که 
بعضا دارای خواص دارویی و صنعتی مهمی است. تعداد 
دام های اس��تان یزد حدود ۴ میلیون واحد دامی است. 
درحال حاضر ۸۷ درصد از یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر 
جمعیت اس��تان یزد در ۲۴ ش��هر و بقیه در روستاها و 

آبادی ها زندگی می کنند.
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توقف روند صعودی قیمت فولاد 
در گفت وگو با کارشناس ارشد بازار بین المللی پیش بینی شد

مرضیه احقاقی

نگرش��ی عمی��ق درباره وضعی��ت عرضه، تقاضا و ب��ازار فولاد 
جه��ان بای��د تعیین کننده اس��تراتژی های تولیدکنن��دگان این 
صنعت باش��د. حال که در آس��تانه پایان س��ال ۱۳۹۹ هستیم 
بررس��ی بازار فولاد در س��ال آینده ضروری به نظر می رسد. طی 
ماه های گذشته شاهد اوج گرفتن نرخ فروش فولاد در بازارهای 
بین الملل��ی بودیم و انتظار می رفت این رون��د صعودی تا پایان 
سال ۲۰۲۱ نیز ادامه داشته باشد. اما اکنون با برگزاری نشست 
کنگره خلق چین و براس��اس آمار منتش��ر شده از آن باید اقرار 
ک��رد که ای��ن پیش بینی  ها تا حدودی تغییر ک��رده، چراکه این 
کشور بزرگ ترین تولیدکننده و مصرف کننده فولاد جهان است 
و بدون تردید سیاست گذاری های آن تاثیر بسزایی بر عملکرد و 
بازار فولاد دنیا دارد. این کش��ور در حال حاضر سیاست کاهش 
آلایندگی ناش��ی از دی اکسیدکربن را در اولویت خود قرار داده 
است، بنابراین انتظار رشد تولید فولاد این کشور در سال جاری 
می��ادی دور از ذهن اس��ت. ب��ا این وجود، انتظ��ار می رود این 
کش��ور صادرات فولاد خود را در س��ال جاری میادی و به ویژه 
در ۶ ماه پایانی س��ال افزایش دهد. رشد صادرات فولاد چین به 

منزله تعدیل قیمت این محصول در بازار جهانی خواهد بود. در 
چنین ش��رایطی، تولیدکنندگان فولاد کش��ور باید ضمن توجه 
ب��ه این نکته تمام تاش خود را برای رش��د ص��ادرات در ۳ ماه 
نخس��ت س��ال ۱۴۰۰ به کار ببندند. البته در مس��یر تحقق این 
هدف سیاس��ت های کان کش��ور نیز اثرگذار اس��ت. در چنین 
ش��رایطی و با تکیه بر تحریم، محدودیت های بین المللی موجود 
در مس��یر فروش فولاد از سیاس��ت گذارن انتظار می رود ضمن 
بازبین��ی اقدامات خود برای توس��عه صادرات فولاد تاش کنند. 
ب��دون تردید میزان تولید فولاد کش��ور به مرات��ب بیش از نیاز 
بازار داخلی اس��ت و در چنین موقعیتی ص��ادرات همچون رمز 
ماندگاری تولید می ماند. برای بررس��ی بازار فولاد در سال آینده 
 با کیوان جعفری  طهرانی، کارش��ناس ارش��د ب��ازار بین المللی

گفت وگو کرده ایم.
 جعف��ری طهرانی در این گفت وگ��و با »روزگار معدن« ضمن 
اشاره بر تغییر سیاست های چین در تولید و عرضه فولاد نسبت 
به توق��ف روند صعودی فولاد در ماه های آتی هش��دار داد. وی 
خاطرنش��ان کرد: انتظار داریم از فرصت ۳ ماهه نخس��ت س��ال 
ج��اری ب��رای تقویت صادرات ف��ولاد در رون��د اوج قیمتی این 

محصول بهره گرفته شود.

مدیرعام��ل ش��رکت ملی صنایع مس ایران گفت: در س��ال 
آینده س��ه کارخانه کنس��انتره در آلو، دره زار و س��رباره های 
حاصل از ذوب سرچش��مه افتتاح می ش��وند و ب��ا افتتاح این 
۳کارخانه حداقل ۳۵۰ هزار تن کنسانتره جدید تولید می شود. 
به گزارش مس پرس، اردشیر سعدمحمدی در مراسم اختتامیه 
نخستین رویداد استارت آپی مس با حضور امام جمعه، نماینده 
مردم رفسنجان در خانه ملت، فرماندار و جمعی از مسئولان در 
مرکز شتاب دهی و نوآوری شهید ستاری رفسنجان برگزار شد 
با اش��اره به اینکه ان شاءالله تولید شرکت صنایع مس ایران در 
سال جهش تولید به ۲۸۰ هزار تن کاتد می رسد، اظهار کرد: تا 

چند هفته دیگر تولید شرکت ملی صنایع مس به ۲۸۰هزار تن 
خواهد رسیدکه اکنون از ۲۷۰ هزار تن عبور کرده ایم. پارسال 
۲۴۸ هزارتن فروش مس داش��تیم. ام��روز از ۲۶۵ هزار تن در 
ف��روش عبور کرده ایم ک��ه در تاریخ مس این رکورد تولید زده 
شده است و این اتفاق بسیار خوبی برای شرکت مس است. وی 
تصریح کرد: در س��ال آینده ۳ کارخانه کنسانتره درآلو، دره زار 
و س��رباره های حاصل از ذوب سرچش��مه افتتاح می شوند و با 
افتتاح این ۳ کارخانه حداقل ۳۵۰ هزار تن کنس��انتره جدید 
تولید می ش��ود. سعدمحمدی با اش��اره به اینکه در چهار سال 
آینده گ��ردش مالی مس از ۲ میلیارد کنون��ی به چهار و نیم 

میلیارد دلار افزایش می یابد، ادامه داد: با توجه به این موضوع 
ش��رکت مس جزو ۱۰ ش��رکت برتر دنیا در حوزه مس خواهد 
بود. مدیرعامل ش��رکت مل��ی صنایع مس ایران خاطرنش��ان 
کرد: ش��رکت ملی صنایع مس ایران در ۲ س��ال اخیر جهش 
تولید خاصی داش��ته اس��ت، اما ادامه حیات با ساختار سنتی 
برایمان امکان پذیر نیس��ت، بنابراین باید با افراد متخصص، با 
تجربه و متعهد ساختار جدیدی برای ۴سال آینده برنامه ریزی 
کنی��م. وی در بخش دیگری از س��خنان خ��ود اظهار کرد: در 
همه بخش ها به ویژه صنعت و معدن نیازمند پویایی هستیم و 
آموزش باید در دستور کار مداوم و مستمر قرار گیرد و همراه با 

رشد حرکت علم پیش برویم. سعدمحمدی با بیان اینکه مرکز 
نوآوری خانه ای است که در آن تمام افرادی که از هوش، نبوغ 
و علم بالاتری برخوردار هستند و مورد حمایت قرار می گیرند 
تا از ایده های آنها برای افزایش گسترش بخش صنعت و معدن 
و افزایش بهره وری اس��تفاده کنیم، تصریح کرد: اش��تغال نیاز 
امروز جامعه ما اس��ت و در این زمینه نیازمند س��رمایه گذاری 
مناس��ب هس��تیم. وی گفت: اگر مس بتواند وظیفه خود را به 
خوبی انجام دهد و در اقتصاد کش��ور جایگاه خود را در تولید 
ناخال��ص ملی افزایش دهد، وظیفه خ��ود در ارتباط با نظام و 

مردم انجام داده است.

تولید 350 هزار تن کنسانتره با افتتاح ۳کارخانه 

 خدمت فولاد مبارکه 
در تامین اکسیژن مراکز 

درمانی ارزنده است
عضو کمیته کش��وری کرونا گفت: ش��رکت فولاد 
مبارک��ه با تامین رایگان اکس��یژن مراک��ز درمانی 
اقدامی خداپس��ندانه انجام داد و باید به این شرکت 

دست مریزاد گفت.
به گزارش ایراس��ین، مسعود مردانی اظهارکرد: با 
افزایش آمار بیماران مبتا به کرونا مهم ترین نیاز این 
بیماران دستگاه های اکسیژن ساز است که همواره با 

مشکل مواجه بوده است.
وی افزود: بیمارستان هایی که با بیماران کرونایی 
س��روکار دارند، دائم درگیر معضل کمبود اکسیژن 
هس��تند که نمونه های آن را می ت��وان در طغیان و 
م��وج گیری ه��ای کرونا در ۲ ماه گذش��ته حتی در 

تهران مشاهده کرد.
عضو کمیته کشوری کرونا تصریح کرد: بخش مهم 
روند درمانی بیماران مبتا به نوع شدید کووید- ۱۹ 
نیاز به اکسیژن است که با توجه به شیوع این بیماری 
بس��یاری از بیمارستان های کشور در مضیقه تامین 
اکسیژن قرار گرفتند. وی اقدام شرکت فولاد مبارکه 
در تامین رایگان اکسیژن مراکز درمانی در کشور را 
ارزشمند برشمرد و گفت: این خدمت شرکت فولاد 
مبارکه بسیار ارزنده است و باید دست مریزاد گفت 
چراکه این اقدام خداپس��ندانه منجر به ارتقاء حوزه 

سامت و نجات جان بیماران می شود.

طرح تکمیلی فولاد 
اسفراین آماده افتتاح شد

مجری ط��رح تکمیل��ی مجتمع صنعت��ی فولاد 
اس��فراین در استان خراسان ش��مالی گفت: با اتمام 
عملی��ات اجرای��ی و آزمایش تس��ت گ��رم، بخش 
ریخته گ��ری مجتمع فولاد آلیاژی اس��فراین آماده 
افتتاح ش��د. اس��ماعیل صادق��ی درگفت وگو با ایرنا 
اظهارکرد: برای تکمیل بخش ریخته گری پیوس��ته 
مجتمع صنعتی فولاد اس��فراین حدود ۳۰ میلیون 
یورو اعتبار ارزی از سوی سازمان گسترش و نوسازی 
صنای��ع ایران هزینه و ب��رای ۱۲۰ نفر نیروی جدید 
نیز در این بخش ایجاد اش��تغال شد. وی اظهارکرد: 
طرح توس��عه مجتمع فولاد آلیاژی اس��فراین که با 
۸زیرمجموع��ه با س��رمایه گذاری ۹۴ میلیون یورو 
از س��ال ۸۶ وارد فاز اجرایی ش��ده بود، با روی کار 
آم��دن دول��ت یازدهم و دوازدهم ب��ا وجود تنگنای 
مال��ی و تحری��م ظالمان��ه، بخش های اصل��ی آن با 
س��رمایه گذاری حدود ۶۰ میلی��ون یورویی پیش از 
این م��ورد بهره برداری قرار گرف��ت و بخش ریخته 
گری پیوس��ته نیز پس از ۱۳ س��ال بزودی به طور 

رسمی مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.
صادق��ی گفت: تولید محص��ولات به روش ریخته 
گری پیوس��ته در این مجتمع صنعتی در ۶ س��ایز 
از ۲۵۰ میلیمت��ر تا ۶۳۰ میلی متر و انواع گریدهای 
مختلف برای بهره گیری در صنایع معدنی، نیروگاهی 
و خودرویی مورد استفاده قرار می گیرد و تولید فولاد 
آلیاژی در این سطح در خاورمیانه نیز بی سابقه است. 
وی ظرفیت تولیدی بخش ریخته گری پیوسته را در 
یک نوع محصول و مطابق با اس��تانداردهای شرکت 
س��ازنده س��ا لانه ح��دود ۴۳۸ هزار تن می رس��د. 
مدی��ر اجرایی این پروژه افزایش س��رعت در تولید 
و یکپارچگ��ی محصول، کاهش ضایعات و بالا بودن 
راندمان کاری و استفاده از توان کارشناسان داخلی 
را از مزیت ه��ای این بخش اعام کرد. صادقی دلیل 
تاخیر در تکمیل این بخش را عاوه بر تحریم ناشی 
از بیماری کرونا و محدودیت های حضور کارشناسان 
خارج��ی ب��رای راه اندازی اعام کرد و خاطرنش��ان 
ک��رد: با بهره ب��رداری از طرح تکمیلی مجتمع فولاد 
اسفراین ظرفیت تولید در این واحد صنعتی از ۱۲۰ 
هزار تن فعلی به ۱۸۰ هزار تن افزایش خواهد یافت. 
مجتمع صنعتی فولاد اس��فراین از ش��رکت های زیر 
پوش��ش سازمان گسترش و نوس��ازی صنایع ایران 
و بزرگ تری��ن تولید کننده قطع��ات و مقاطع فولاد 
آلیاژی در خاورمیانه اس��ت که امکان س��اخت ۱۴۰ 
گون��ه ف��ولاد آلیاژی را دارد و ای��ن مجتمع صنعتی 
به عن��وان بزرگ ترین تولید کننده قطعات و مقاطع 
فورج و ریخته گری س��نگین و فوق س��نگین فولاد 
آلی��اژی، با داش��تن متخصصان توانمن��د و فناوری 
پیش��رفته، توانای��ی رفع نیازه��ای راهبردی صنایع 
کش��ور در بخش ه��ای نف��ت و گاز، نیروگاه��ی، 
کشتی س��ازی و ماشین سازی، ریلی و صنایع معدن 
و فولاد را دارد. شهرستان ۱۲۰ هزار نفری اسفراین 
در ۶۰ کیلومت��ری جن��وب ش��رقی بجن��ورد مرکز 
خراسان شمالی قرار دارد که به دلیل برخورداری از 
۲ مجتمع بزرگ و مهم صنعتی فولاد و لوله گس��تر، 
قطب صنایع بزرگ استان خراسان شمالی محسوب 

می شود.

اخبار

ب�ازار فولاد را در س�طح جهانی و برای س�ال  �
1400 چطور ارزیابی می کنید؟ عرضه و تقاضا فولاد 

در سال آینده از چه روندی تبعیت می کند؟
ب��ازار فولاد جهان در س��ال ۱۴۰۰ از روند بازار چین 
تبعیت می کن��د، چراکه چین بزرگ تری��ن تولیدکننده 
و مصرف کننده جهان اس��ت. این کش��ور کاهش انتشار 
گاز دی اکس��ید کربن را در سیاست های کلی خود مورد 
توجه قرار داده و بر همین اس��اس نیز تولید فولاد سبز 
م��ورد توجه سیاس��ت گذاران و صنعتگ��ران چینی قرار 

گرفته است. 
هدف گ��ذاری کان این کش��ور برای کاهش س��طح 
دی اکسید کربن به سال ۲۰۶۰ باز می گردد. اما براساس 
دس��تورالعمل رئیس جمهوری چین به فولادسازان این 
کش��ور، این صنعتگران برای کاهش آلایندگی تا س��ال 
۲۰۳۰ فرص��ت دارند. البت��ه فولادس��ازان چینی برای 
تحق��ق تولید فولاد بدون انتش��ار گاز دی اکس��یدکربن 
زودت��ر از موعد اقدام کرده اند و انتظار می رود این هدف 

را قبل از سال ۲۰۳۰ محقق کنند.
مجموع تولید فولاد این کش��ور در س��ال ۲۰۲۰ برابر 
یک میلیارد و ۶۵ میلیون تن برآورد ش��ده است. قبل از 
برگزاری نشس��ت کنگره خلق چین، صحبت های درباره 
افزایش تولید فولاد در سال ۲۰۲۱ مطرح بود. اما اکنون 
و در جریان برگزاری نشس��ت دوقلوی خلق چین مقرر 
ش��ده کاهش سطح انتشار گازهای گلخانه ای در اولویت 
سیاست گذاران باشد. در چنین موقعیتی انتظار می رود 
سیاس��ت رشد تولید از اولویت صنعت فولاد چین خارج 

شود.
در نشس��ت کنگ��ره، پروژه های ساخت وس��از مطرح 
و مق��رر ش��د این دس��ت فعالیت ها افزایش یابد. رش��د 
ساخت وساز به فولاد نیاز دارد. با این وجود، پیش بینی ها 
حکایت از آن دارد که تولید فولاد چین در س��ال جاری 

جوابگوی اجرای این پروژه هاست. 
در همی��ن حال، قرار بود پروژه های عمرانی کان تری 
نیز از س��وی چین اجرایی ش��ود، ام��ا گویی اجرای این 
پروژه ه��ا در حال حاض��ر در اولویت دولت این کش��ور 
نیست. چنانچه این پروژه ها معرفی می شدند، این کشور 
قطعا با کمبود فولاد روبه رو می ش��د، اما در حال حاضر 

هیچ گونه کمبود فولادی از سوی چین وجود ندارد. 
چین در س��ال ۲۰۱۹، ح��دود ۵۵ میلیون تن فولاد 
ص��ادر کرد. میزان صادرات فولاد این کش��ور در س��ال 
۲۰۲۰ ب��ه ۱۵ میلیون تن کاهش یافت. چین در س��ال 
گذش��ته و در ماه ه��ای پایان��ی س��ال ۲۰۲۰، از میزان 

واردات فولاد خود کاست. 
در همین حال، ش��اهدیم که در ماه های نخست سال 
۲۰۲۱ به یک صادرکننده عمده فولاد بدل ش��ده؛ یعنی 
توازن عرضه و تقاضا فولاد در چین در حال تغییر است. 
این تغییر اثرات قابل توجهی بر بازار فولاد جهان دارد و 

رصد دائمی آن ضروری به نظر می رسد.
این کش��ور در تاش اس��ت در ۶ ماه نخس��ت س��ال 
۲۰۲۱ از واردات ف��ولاد خود بکاهد، روند صادرات خود 
را گس��ترش دهد و انتظار می رود در ۶ ماهه دوم س��ال 
آین��ده به ی��ک صادرکننده اصلی ف��ولاد در جهان بدل 

شود. 
تا جایی ک��ه حتی احتم��ال می رود رک��ورد صادرات 
۵۵ میلیون تنی س��ال ۲۰۱۹، در س��ال جاری میادی 
شکسته ش��ود؛ درنتیجه شاهد حضور فولاد ارزان قیمت 
چین در بازارهای جهان��ی خواهیم بود. درنتیجه انتظار 

می رود رون��د قیمت فولاد در نیمه دوم س��ال 
آینده و در کل جهان افزایش قابل توجهی نیابد. 
ای��ن پیش بین��ی جدی��د در حالی اس��ت که 
ش��واهد قبل��ی حکای��ت از آن داش��ت که نرخ 
فروش فولاد در س��ال جاری میادی بالاس��ت. 
البته همچنان امید م��ی رود این روند صعودی 

قیمت تا نیمه نخست سال ۲۰۲۱ ادامه داشته باشد. 
در چنین شرایطی از فولادسازان کشور انتظار می رود 
روند توس��عه صادرات خود را به ویژه در ۳ ماه نخس��ت 
س��ال ۱۴۰۰ افزایش دهند. چراکه در ۳ ماهه دوم سال 
۱۴۰۰، به بعد با اقدامات چین در مسیر توسعه صادرات 
و در سطح بین المللی، شاهد توقف روند صعودی قیمت 

فولاد خواهیم بود.
البت��ه که باید خاطرنش��ان کرد چین ه��م از کاهش 
قیمت فولاد متضرر می ش��ود، بنابرای��ن حجم صادرات 
خ��ود را به گونه ای کنت��رل می کند ک��ه کاهش قیمت 

قابل توجه نباشد. 
اما بای��د اذعان کرد صادرات ۵۰ ت��ا ۶۰ میلیون تنی 
فولاد چین رقم قابل توجهی اس��ت که موجب می ش��ود 
ن��رخ فولاد از حدی بالاتر ن��رود. در چنین فضایی ثبت 
رکورد ۸۰۰ دلاری برای شمش فولاد دیگر دور از ذهن 

است. 
ش�رایط صنعت فولادایران را در س�ال آینده  �

چطور ارزیابی می کنید؟
براساس ش��واهد انتظار داریم روند تولید فولاد کشور 
در س��ال ۱۴۰۰ بسیار مطلوب باش��د. هرچند انتخابات 
ریاس��ت جمهوری را در پیش داری��م که بر روند فعالیت 
تمام��ی حوزه های اقتصادی اثرگ��ذار خواهد بود. بدون 
تردید این تغییر بر صنعت فولاد کش��ور نیز موثر است، 
با ای��ن وجود، امید می رود فعالان ای��ن صنعت کارنامه 
درخشانی را از خود به نمایش بگذارند. به ویژه که تولید 
فولاد ایران در س��ال ۱۳۹۹ بس��یار خوب پیش رفت و 
انتظ��ار می رود مجم��وع تولید فولاد کش��ور از مرز ۳۰ 
میلیون ت��ن نیز عبور کن��د. در همین ح��ال، می توان 
به حرکت این صنعت در مس��یر تحقق افق چش��م انداز 
۱۴۰۴ و رس��یدن ظرفیت تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد 

هم امیدوار بود.
با توج�ه به افت ص�ادرات برخ�ی محصولات  �

فولادی ایران در سال جاری، آیا امکان جبران این 
روند در سال آینده وجود دارد؟

برای پاس��خ به این سوال در درجه نخست باید دلایل 
افت صادرات ایران در سال ۱۳۹۹ مورد توجه قرار گیرد. 
کاهش ص��ادرات فولاد ایران در س��ال ۱۳۹۹ را باید 
ناش��ی از تغییر قوانین و مقررات داخلی دانس��ت؛ یعنی 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت با ه��دف تامین نیاز 
داخل��ی و تنظیم بازار فولاد کش��ور، محدودیت هایی را 
در مسیر صادرات وضع کرد. این محدودیت ها نیز زمینه 
افت صادرات کش��ور را فراهم کرد. تمامی موارد یادشده 
در حالی هس��تند که ثبات قوانین از اهمیت ویژه ای در 

مسیر فروش بین المللی و توسعه آن برخوردار هستند.
عاوه بر این، کش��ور در ش��رایطی است که باید از هر 
میزان صادراتی استقبال کند. به ویژه که فروش نفت در 
س��ایه تحریم های بین المللی محدود و از ارزآوری کشور 

به شدت کاسته شده است. 
با ای��ن وجود مس��ئولان و سیاس��ت گذاران نه تنها از 
صادرات فولاد استقبال نکردند، بلکه با سنگ انداری این 
مس��یر را دش��وار کردند که به کاهش قابل توجه فروش 

این محصول در بازار جهانی منجر ش��د. توجه 
به این نکته ضروری به نظر می رسد که در ایران 
صنعت ساخت وس��از رونق چندانی نداش��ته و 
سرانه مصرف فولاد هم رشد قابل توجهی ندارد. 
وضعیت ساخت وس��از در ایران به گونه ای است 
ک��ه بخش قابل توجهی از فولاد تولید ش��ده در 
کشور ما مازاد نیاز داخلی است؛ بنابراین صادرات فولاد 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است. با این وجود، صادرات 
فولاد کشور در س��ال ۱۳۹۹ در مقایسه با مدت مشابه 
س��ال ۱۳۹۸، افت قابل توجه حدود ۳ تا ۴ میلیون تنی 

داشته است.
در چنی��ن ش��رایطی، انتظ��ار می رود قوانین کش��ور 
به گونه ای وضع ش��ود تا ضمن حمای��ت از نیاز داخلی، 
ص��ادرات نیز تقویت ش��ود. فروش لازمه ت��داوم تولید 
اس��ت؛ بنابراین چنانچه قوانین صادراتی محدودکننده 
باش��د، نمی توان به رش��د تولید در این صنعت و تحقق 

چشم اندازها امید داشت.
به نظ�ر ش�ما، صنای�ع ف�ولادی کش�ور با چه  �

راهکارهای�ی می توانند در مس�یر بهبود صادرات 
گام بردارند؟

همانطور که پیش تر هم اش��اره ش��د، ثبات در قوانین 
و مقررات از الزامات اولیه برای توس��عه صادرات است و 
این نکته مهم باید موردتوجه مس��ئولان باشد. در ادامه 
باید خاطرنش��ان کرد که بازاریابی بین المللی از اهمیت 
ویژه ای در مس��یر توسعه صادرات برخوردار است. با این 
وجود م��ا در روند بازاریابی جهان��ی در همه حوزه ها با 
چالش ه��ای جدی روبه رو هس��تیم و ف��ولاد نیز از این 

قضیه مستثنا نیست. 
تمام��ی ش��رکت ها برای ص��ادرات محص��ولات خود 
انفرادی اقدام می کنند. هیچ گاه سیستم منسجمی برای 
بازار بین المللی و فروش صادراتی در کش��ور ما ش��کل 
نگرفته و همین موضوع نیز آسیب های جدی را به روند 

تجارت جهانی ما وارد می کند. 
در ادامه توجه به الزامات و پارامترهای انقاب صنعتی 
چهارم در حوزه بازاریابی بین المللی محصولات زنجیره 
فولاد از اهمیت ویژه ای برخوردار است و می تواند بسیار 
کمک کننده باش��د. ش��رکت ف��ولاد مبارکه، نخس��تین 
فولادس��از کشور است که پارامترهای انقاب صنعتی را 

در حوزه تولید مورد توجه قرار داده است. 
ح��ال چنانچه پارامترهای انق��اب صنعتی چهارم در 
ح��وزه بازاریابی نیز مورد توجه فولادس��ازان قرار گیرد، 
می توان ب��ه برقراری انس��جام و اتح��ادی در ارتباط با 
بازارهای هدف صادراتی و توسعه این حوزه امید داشت. 
در همین حال باید خاطرنش��ان کرد که ما در برخی 
بازاره��ای هدف صادراتی به خوبی عمل نکرده ایم و آنها 
را از دس��ت داده ایم. بدین معنی که برخی شرکت های 
پیش��رو صادراتی زمینه ورود فولاد ایران را به کش��وری 

فراهم کردند، اما این بازارها ماندگار نبودند. 
درواق��ع عملکرد نادرس��ت این ش��رکت ها یا س��ایر 
ش��رکت هایی که محصولات فولادی خ��ود را روانه این 
بازارهای صادراتی کردند به از دس��ت رفتن این بازارها 
منتهی ش��د. توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد 
بازارهای هدف صادراتی در تملک یک ش��رکت نیس��ت 
و بای��د برای حفظ و حراس��ت از آن تم��ام تاش خود 

را کنیم.
در ش��رایط تحریم��ی حفظ ای��ن بازاره��ا از اهمیت 
ویژه تری برخوردار است، چراکه ایجاد بازار جایگزین به 

مراتب دشوار اس��ت. به ویژه که ما درنتیجه تحریم و در 
۲ سال گذشته عما بازار کشورهای اروپایی را از دست 
داده ایم. در چنین موقعیتی با مشکل حمل محصول به 
اروپا از کانال س��وئز روبه رو هس��تیم. این کانال از اکتبر 
۲۰۱۵ دوخطه و تعرفه خاصی برای عبور کشتی از این 

کانال تعریف شد. 
از ابتدای س��ال ۲۰۱۶ که برجام عملیاتی شد، تعرفه 
گذر کش��تی هایی که از مقصد ای��ران از این کانال عبور 
می کردند براس��اس نرخ های بین المللی تعیین می شد. 
اما پس از وضع تحریم های دوباره علیه ایران از آگوست 
۲۰۱۸، ش��اهد بودیم که عوارض گذر برای کشتی هایی 
ک��ه ب��اری را از ایران حمل می کنند ی��ا به مقصد ایران 
منتق��ل می کنند، به ۲برابر افزایش یافته که رقم بزرگی 
اس��ت؛ یعنی ما عما بابت حمل دریایی کشتی هایی که 
از کانال س��وئز عبور می کنند، ناچاریم عوارض دوبرابری 

پرداخت کنیم. 
به ع��اوه آنکه در همین ح��ال، محدودیت های جدی 
را ب��رای فروش محصولات ف��ولادی به اروپ��ا به دلیل 
تحریم ها داری��م. محدودیت های یادش��ده قابل توجه و 
اثرگذار هس��تند. با توجه به موارد یادشده باید در مسیر 

حفظ بازارهای موجود تاش جدی داشته باشیم.
سیاس�ت های دولت را در این مسیر چه میزان  �

موثر می دانید؟
سیاس��ت های دولتی نباید ضرب��ه ای به بازار صادراتی 
وارد کن��د، زیرا همانطور که قبا هم اش��اره ش��د بازار 
صادراتی به سختی به دست می آید و به آسانی از دست 
م��ی رود. محدودیت های س��فر به دلیل ش��یوع ویروس 
کووید ۱۹، لغو نمایش��گاه ها و کنفرانس های بین المللی 
نیز این محدودیت ها را جدی تر کرده اس��ت. در چنین 
موقعیت��ی، امکان بازاریابی محص��ولات فولادی در کنار 

این نمایشگاه ها از میان رفته است. 
در ح��ال حاض��ر، همچنان مهم ترین اصل در مس��یر 
بازاریاب��ی بین المللی، حضور رودر رو میان فروش��نده و 
خریدار اس��ت اما بازاریابی رودررو در شرایط کرونا دیگر 
ممکن نیس��ت. در چنین فضایی، س��ایر کشورها که در 
بازاریابی اینترنتی پیش��رو هستند و با مشکات تحریم 
نیز دس��ت وپنجه ن��رم نمی کنند گوی س��بقت را از ما 

می گیرند. 
در م��واردی ش��اهدیم که خری��داران نمونه ای از یک 
محصول را برای تست درخواست می کنند اما صنعتگران 
م��ا به دلیل تحری��م و محدودیت ه��ای بین المللی حتی 
امکان ارس��ال نمونه از طریق پس��ت های بین المللی را 
ندارند. موارد و موضوعات یادشده تنها بخشی از مسائل 
و چالش هایی هس��تند ک��ه تجارت خارج��ی و فروش 
بین المللی یک محصول را تحت تاثیر قرار می دهند. این 
مسائل به ظاهر کوچک هستند اما در نهایت تاثیر جدی 

بر صادرات دارند.
حال در کنار تمام مش��کات یادشده باید از عملکرد 
نادرس��ت مس��ئولان داخلی نیز گایه کرد. مش��کات 
ناش��ی از عملک��رد دولت گاه به قدری جدی اس��ت که 
از آن ب��ا عنوان تحریم داخلی یاد می ش��ود. با توجه به 
چالش های جدی که به آنها اش��اره ش��د از متولیان امر 
و سیاس��ت گذارن در حوزه های مختل��ف انتظار می رود 
ش��رایط صادرات محصولات ما را دش��وارتر از وضعیت 

کنونی نکنند. 
تا بدین ترتیب ش��اهد رونق گرفتن هرچه بیشتر بازار 

فولاد و به دنبال آن توسعه صادرات این صنعت باشیم.

گفت و گو
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گروه معدن

درهفت��ه چهل و یکم برگزاری ح��راج اوراق بدهی 
نرخ سود موثر به کف زمستانی خود رسید. دولت در 

چند روز آینده چقدر کسری بودجه دارد؟
ب��ه گ��زارش اقتصادنیوز، آخری��ن هفته های حراج 
اوراق دولتی سه خبر دارد؛ نرخ سود به کف زمستان 
رس��ید. این تعدیل نرخ نش��ان می ده��د وزارت امور 
اقتصادی و دارایی حاضر نیس��ت اوراق را با نرخ های 

پیشنهادی بانک ها و موسسات مالی بفروشد. 
خب��ر دوم به می��زان فروش اوراق از س��وی وزارت 
امور اقتصادی و دارایی ب��از می گردد در هفته چهلم 
۱۱درص��د از اوراق عرض��ه ش��ده ف��روش رفت و در 
هفته چهل و یکم این رقم به ۴ درصد رس��ید. حجم 
عرضه اوراق عرضه ش��ده ب��رای 2هفته اخیر بیش از 
2۰ هزار میلیارد تومان بود. به نظر می رس��د بخش از 
این اتفاق محصول سیاست های مداخله ای در بورس 
و ممنوعیت خرید اوراق از س��وی صندوق ها باش��د. 
طبیعتا این مداخله که به اس��م سیاست حمایتی به 
اجرا گذاشته شده نه تنها به نفع سهامداران نشد بلکه 
برای دولت نیز تاوان مالی سنگینی داشت. این تاوان 

را در خبر سوم می توان به خوبی لمس کرد.
خبر س��وم درباره رقم کسری دولت از محل فروش 
اوراق اس��ت، میزان اوراق فروش رفته نشان می دهد 
دولت در روزهای باقی مانده از سال نیاز دارد ۱۰هزار 
میلیارد تومان اوراق بفروشد. اتفاقی که در چهل و یک 
هفته گذش��ته رخ نداده است. بدین ترتیب آژیر قرمز 
کس��ری بودجه به صدا درآمد. زیرا تامین این میزان 
کس��ری از منابع بانک مرکزی قابلیت ایجاد ۷۰هزار 
میلیارد توم��ان نقدینگی جدید را دارد و بر اس��اس 
برخی محاس��بات کارشناسی بیش از ۳ واحد درصد 
به رقم رشد نقدینگی اضافه می کند. طبیعتا این رقم 
خ��ود در نرخ تورم نش��ان خواهد داد. ب��ه بیان دیگر 
این کس��ری قطعی در کنار کس��ری بودجه ای دولت 
در پایان س��ال که در قالب برداشت از صندوق انجام 
شده یا از مسیرهای دیگر تامین می شود می تواند اثر 
تش��دیدی بر بی ثباتی بازارها و اقتصاد کلان داش��ته 
باشد. بخش��ی از این فرآیند معلول سیاست های کج 
دار و مریز دولت در بورس اس��ت. سیاستی هایی که 
با دس��ت کاری قواعد و اصول ب��ازار با هدف کنترل 
هیجان آغاز شد اما در پایان شواهد نشان می دهد نه 
به نفع س��هامداران و بازار شد نه به نفع ثبات اقتصاد 
کلان و عم��وم مردم. روند نزولی بورس قطع نش��د و 
این سیاس��ت ها موجب کاهش قدرت نقد شوندگی، 
کاهش اعتماد و فرسایش��ی شدن روند اصلاح در این 

بازار مهم شد.

تصویرحراجاوراقبدهی�
در کمتر از یک هفته مانده به پایان امسال، مرحله 
چهل ویک��م از دوره های ح��راج اوراق بدهی دولتی 
برگزار ش��ده و در آن ه��زار و ۹۰ میلیار تومان اوراق 
از دول��ت خریداری ش��د. و نس��بت ب��ه هفته ماقبل 
۶۴درص��د کاه��ش پیدا کرده اس��ت. ای��ن در حالی 
اس��ت که رقم ف��روش اوراق در هفته ما قبل رش��د 
۶۹ درصدی داش��ت و ۳ ه��زار و ۳۰ میلیارد تومان 
اوراق فروخته شد. نرخ سود اوراق نیز پس از آنکه در 
۴هفته بالاتر از 2۱درصد کشف می شد در این 2هفته 
به کمتر از این رقم رس��یده و حداقل این متغیر را در 

کل زمستان به ثبت رساند.
حراجاوراقبدهیدولتیچیست؟�

ح��راج اوراق بدهی دولتی مس��یری ب��رای تامین 
کس��ری بودجه دولت است. روش��ی که در آن تورم 
کمتری به جامعه اعمال شده و بنابراین قدرت خرید 

مردم جامعه کمتر آسیب می بیند. 
س��اختار این بازار به این گونه است که دولت اوراق 
بدهی خود را در میان بانک ها و نهادهای س��رمایه ای 
به فروش می گذارد. بانک مرکزی نیز در این میان به 
عن��وان کارگزار دراین بازار همواره س��عی در نظارت 

بر آن دارد.
کارنامهحراجاوراقدرهفتهچهلم�

درهفت��ه چهل��م برگ��زاری این ب��ازار، ۳ ه��زار و 
۳۰ میلی��ارد تومان اوراق توس��ط دول��ت به فروش 
رس��یده ک��ه در مقایس��ه ب��ا هفته قب��ل ۶۹ درصد 
افزای��ش پی��دا کرده اس��ت. درهفت��ه قب��ل از آن، 

 ای��ن رقم ه��زار و ۷۹۰ میلی��ارد تومان ثبت ش��ده
 بود.

در ای��ن اوراق 2 ویژگی مهم هم��واره دلیلی برای 
خرید و فروش محسوب می ش��ود. نرخ سود و تاریخ 
سررس��ید. در هفت��ه چهلم از بین 2۶ ه��زار و ۹۳۰ 
میلی��ارد تومان اوراق عرضه ش��ده تنها ۳ هزار و ۳۰ 
میلیارد تومان آن پذیرفته ش��ده که ۱۱.2۵ درصد از 

کل پیشنهادها بوده است. 
کارنام�هح�راجاوراقدرهفتهچهلو�

یکم
درتاریخ ۱۹ اسفند، هفته چهل و یکم اوراق برگزار 
ش��ده که در آن هزار و ۹۰ میلی��ارد تومان اوراق به 
ف��روش رس��یده و در مقایس��ه ب��ا هفت��ه قبل خود 

۶۴درصد کاهش پیدا کرد.
در هفته بع��د نیز این اوراق پیش��نهادی 2۳ هزار 
و ۷۶۰ میلی��ارد تومان بوده که تنه��ا ۴.۶ درصد آن 
توس��ط خریداران پذیرفته ش��د. به عبارت دیگر در 
مس��یر هفتگی ف��روش اوراق درص��د پذیرش خرید 
روندی کاهشی داش��ته است. مهمترین نکته در این 
هفته ها آن اس��ت که آنچه برای خریداران مطلوب تر 

بوده تاریخ سررسید کمتر و نرخ سود بالاتر است.
نرخس�ودموث�رف�روشاوراقدرکف�

زمستان
مقایس��ه وضعیت خرید و فروش اوراق در 2 هفته 
اخیر نش��ان می دهد که در این مرحله ها بیش��ترین 
س��هم ف��روش را »اراد ۶۵« داش��ته اس��ت در هفته 
چهل��م این س��هم ۷۴.۶۱ درص��د و در هفته چهل و 

یکم ۹2.۱۱ درصد محاس��به شده اس��ت. این اوراق 
تاریخ سررس��ید بالاتر اما نرخ سود بیشتری داشته و 
بیانگر آن است که برای خریداران بالابودن نرخ سود 

از اهمیت بیشتری برخوردار بوده است.
با این وجود فروش اوراقی با نرخ سود زیر 2۰درصد، 
س��بب شد تا نرخ موثر فروش کل اوراق در این هفته 
از 2۱ درص��د پایین تر آم��ده و در کمترین حد خود 
در زمس��تان قرار بگیرد. این رقم در هفته چهلم حد 
2۰.۵۷ درص��د و در هفته چهل و یکم 2۰.۴۱ درصد 
محاس��به ش��ده اس��ت.اما با توجه به سیاست گذاری 
دولت در ابتدای س��ال چند میلی��ارد تومان دیگر تا 

پایان سال باقی مانده است؟
اوراق بدهی با هدف تامین کس��ری بودجه دولت و 
پس از مجوز س��ران منتشر ش��د، دولت برآورد کرده 
بود در امسال ۱2۵ هزار میلیارد تومان کسری بودجه 
قطع��ی دارد که باید از محل فروش اوراق تامین کند 
بنابرای��ن در بازار اولیه ش��روع به فروش اوراق کرد تا 
ای��ن رقم را از محل چاپ پ��ول جبران نکند مجموع 
فروش اوراق در چهل ویک هفته حراج برگزار ش��ده 
برای فروش اوراق نش��ان می دهد ک��ه در این مدت 
۱۱۵ هزار میلیارد تومان از این کس��ری تامین شده 
اس��ت. بنابراین در ادامه روزهای پایانی س��ال، دولت 
بای��د ۱۰ هزار میلی��ارد تومان دیگر در ای��ن بازار به 
فروش برس��اند. بنابراین از مح��ل فروش اوراق دولت 
۱۰ ه��زار میلیارد تومان کس��ری قطعی دارد که اگر 
جبران نش��ود ریسک استقراض از بانک مرکزی را در 

پایان سال بالا می برد.

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس معتقد 
است که با عرضه مستمر و مطلوب محصولات زنجیره 
فولاد در بورس کالا، هیچ نیازی به دخالت مستقیم در 
بازار و اقداماتی مانند قیمت گذاری دستوری نیست که 
این روی��داد مهم با تلاش های دولت و مجلس و البته 
حمایت صنایع عملیاتی می شود. به گزارش کالا خبر، 
ب��ازار محصولات فولادی با توجه به ارتباط گس��ترده 
این محصولات با س��ایر صنایع کشور از اهمیت بالایی 
برخوردار اس��ت و از این رو اقدامات برای اصلاح برخی 
روندها در بازار ضمن حمایت از تولید و صادرات کشور 

در دس��تورکار دولت است. در این میان آنچه بیش از 
هر چیزی در این حوزه خودنمایی می کند، نیاز صنایع 
خودروس��ازی، مس��کن و لوازم خانگی به فولاد است 
که در 2س��ال گذش��ته به دلیل نبود تعادل در سمت 
عرضه و تقاضا، مش��کلاتی در این بخش ایجاد شد که 
سخنگوی کمیس��یون صنایع و معادن مجلس مسیر 
اصلی و پایدار برای حمایت از تولید و صادرات کشور را 
ایجاد شفافیت حداکثری در مبادلات و احیای رقابت 
در این صنعت می داند. حجت الله فیروزی در این رابطه 
اظه��ار کرد: یکی از برنامه های مهم در مجلس، تلاش 

برای اصلاح سیاس��ت ها و ساماندهی بازار فولاد کشور 
است که در همین راستا اقداماتی با هماهنگی دولت و 

سایر ذی نفعان این حوزه در دستور کار است.
وی ب��ا بی��ان اینکه بای��د اقدامی ص��ورت گیرد تا 
مطالب��ات کل زنجی��ره فعالان ب��ازار ف��ولاد به طور 
معق��ول و همزمان برآورده ش��ود، گف��ت: اگر زنجیره 
تولی��د محصولات فولادی در بورس کالا عرضه ش��ود 
هیچ نیازی به نرخ دس��توری نیس��ت و بازار تنظیم و 
متعادل خواهد شد؛ در همین زمینه مجلس از همان 
ابتدا با نرخ دس��توری فولاد مخالف بود و خوشبختانه 

 ای��ن ن��گاه نی��ز در ح��وزه سیاس��ت گذاری تضعیف
شده است. 

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
درصدد هستیم میزان بیشتری از فولاد تولیدی کشور 
در بورس کالا عرضه ش��ود و براس��اس آمار، امس��ال 
حدود ۳۰ درصد فولاد کشور در بورس کالا عرضه شد 
و به همین دلیل، بازار عرضه و تقاضا تعادل خود را از 
دس��ت داد که با تحقق رشد عرضه ها به طور مستمر، 
علاوه بر تنظیم بهینه بازار، شفافیت نیز در این صنعت 

افزایش می یابد.

مدیر فناوری بورس گفت: تا اواخر خرداد س��ال آینده 
س��امانه معاملاتی داخلی، قابلیت اجرایی شدن دارد اما 
نیازمند بررس��ی های بیش��تری اس��ت. روح الله دهقان 
در گفت وگ��و با باش��گاه خبرنگاران ج��وان، در رابطه با 
زیرس��اخت های معاملاتی، اظهار کرد: شرکت مدیریت 
فناوری بورس تهران در س��ال ۷۳ تحت عنوان خدمات 
بورس تشکیل شد، وظیفه ذاتی این شرکت ارائه خدمات 
زیر ساختی معاملات و پس از معاملات است. او بیان کرد: 
مشتری های ما شرکت های کارگزاری هستند اما جایی 
که به عموم مردم متصل می شود مربوط به کارگزاری ها 
اس��ت. دهقان تصریح ک��رد: درگاه آنلای��ن در خدمت 
کارگزاری ها اس��ت دروازه ای که ما در خدمت کارگزاری 
گذاش��تیم مرز بین ما و کارگزاری ها است. او بیان کرد: 

در ابتدای س��ال ما ۹ شرکت omc داشتیم اما تا کنون 
به ۱۱ عدد رس��یده است و ۱2 ش��رکت دیگر در دست 
بررسی است. دهقان افزود: ما دو سامانه معاملاتی داریم 
که نخس��ت می توان به بورس تهران و س��پس فرابورس 
اش��اره کرد. این مقام مسئول گفت: 2۵ و 2۶ اسفند ۹۸ 
در س��امانه معاملاتی فرابورس با مشکل مواجه شدیم به 
سبب آنکه س��امانه ظرفیت گنجایش حجم وارده را در 
رابطه با سفارشات نداشت. دهقان گفت: تا ۶ ماه نخست 
سال با کندی معاملات مواجه بودیم اما توقفی در نمادی 
رخ ن��داد، اما در کنار این موارد به س��بب افزایش حجم 
معاملات س��امانه معاملات تا ح��دودی با کندی مواجه 
می شد. س��امانه عرضه اولیه یک سامانه مجزا از سامانه 
معاملاتی است. دهقان تصریح کرد: در مواردی که مرجع 

رس��یدگی به این نتیجه برسد که مش��کل از کارگزاری 
یا ش��رکت فناوری بوده برای آنه��ا جریمه هایی در نظر 
گرفته ش��ده اس��ت. او بیان کرد: مشکلی که در رابطه با 
امر مذکور پیش آمد و رسیدگی شد مربوط به سال ۹۸ 
ب��ود که یک مبلغی به آن فرد س��هامدار پرداخت ش��د. 
دهقان گفت: فاز یک س��امانه معاملاتی داخلی در س��ه 
ماه گذش��ته به پایان رسید و اکنون زیر بار تست است. 
تا اواخر خرداد سال آینده سامانه داخلی قابلیت اجرایی 
ش��دن دارد اما نیازمند بررسی های بیشتری است.مدیر 
فناوری بورس گفت: س��امانه تس��ویه یک سامانه مجزا 
اس��ت که اوایل سال سامانه تسویه بومی به بهره برداری 
رسید. او بیان کرد: اکنون یک سامانه بومی را در اختیار 
دادیم که تاریخچه معاملات از سال ۷۳ را در درون خود 

دارد ک��ه تا کن��ون یک میلیارد معام��لات را ثبت کرده 
اس��ت. دهقان گفت: هیچ بورسی به سمتt+۰  نمی رود 
به س��بب آنکه ریسک هایی که دارد بسیار زیاد است. او 
افزود: یک س��ری تغییراتی را داریم بر سامانه معاملاتی 
انج��ام می دهیم اما فعلا نمی توانی��م صحبت چندانی را 
در این خصوص انجام دهیم. این مقام مس��ئول تصریح 
کرد: براساس فنی می توان گفت امکان دستکاری سامانه 
معام��لات وجود ندارد، ما تمامی اطلاعات را در س��امانه 
معاملات ب��ورس قرار می دهیم. او اف��زود: اختلالات در 
ثبت معاملات را رس��یدگی می کنی��م. دهقان گفت: فاز 
اول هوش مصنوعی به یاد گیری عمیق باز می گردد، اگر 
بش��ود این را به درستی مدیریت کرد می توان رفتار های 

پر خطر سهامداران را شناسایی کرد. 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
گفت: ابزار های مش��تقه در کل دنی��ا کاربرد فراوانی 
دارد و به کمک اقتصاد ها آمده که این حوزه هنوز در 
اقتصاد ایران توسعه یافته نیست؛ از این رو از بورس 
کالا به عنوان یکی از ارکان بازار سرمایه انتظار داریم 
با س��رعت در مس��یر توسعه بازار مش��تقه کالایی از 
جمله انجام مقدمات بازگش��ت معاملات طلا به این 

بازار حرکت کند.
به گزارش ب��ورس نیوز، محمدرض��ا پورابراهیمی 
گف��ت: برای توس��عه ابزار های مالی نی��از به اختراع 
چرخ در اقتصاد ایران نیس��ت بلک��ه باید از ابزار های 
شناخته ش��ده دنیا در مس��یر احیای اقتصاد کشور 
بهره برد که ابزار های مشتقه از جمله پرکاربردترین 

ابزار ه��ای مال��ی در دنیاس��ت. وی ب��ا اش��اره ب��ه 
قرارداد ه��ای آتی ط��لا در ب��ورس کالا و توقف این 
معاملات به دلیل نگرانی ه��ای وزیر وقت اقتصاد در 
س��ال ۹۷ اظهار کرد: به عقیده بن��ده، قواعد بازار را 
نمی توان با تصمیم��ات مداخله گرانه بر هم زد البته 
اگرچ��ه بحث حفظ منافع اقتصادی برای کش��ور در 
برهه ای مطرح می ش��ود، اما آنچه مسلم است اینکه 
 هدایت ب��ازار با تصمیم��ات خلق الس��اعه، منطقی 

نیست.
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس با بیان اینکه 
فلز نقره ب��ه تازگی وارد بازار آتی بورس کالا ش��ده 
اس��ت، گفت: انتظار ما از بورس کالا این اس��ت که 
ب��ر روی موضوعات مرب��وط به قرارداد ه��ای آتی از 

جمله ورود دارایی های جدید و بازگشت طلا به این 
معاملات تمرکز بیش��تری داش��ته باشد و مجلس و 
کمیس��یون اقتصادی از توسعه ابزار های تخصصی و 
کارآمد بازار س��رمایه از جمله ابزار های مشتقه، تمام 

قد حمایت می کند.
وی تصریح کرد: ابزار های مش��تقه کمک می کنند 
ت��ا از ظرفیت های موجود در حوزه نقدش��وندگی و 
پوشش ریسک اس��تفاده کنیم و این به نفع اقتصاد 
کش��ور است. در دنیا این ابزار ها تجربه شده اند و اگر 
مسیر توسعه آنها را هموار کنیم، قطعا به نفع اقتصاد 

کشور هستند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در ادامه گفت: 
بورس کالا در س��ال های گذش��ته در حوزه توسعه و 

معرفی ابزار و بازار ها اقدامات مطلوبی انجام داده که 
با تکمیل س��بد این بازاره��ا، باید با تلاش در حذف 
محدودیت ها، شرایط لازم را برای افزایش عمق این 
بازار ه��ا و ابزار ها فراهم کند ت��ا خدمات متنوعی به 

بخش های مختلف اقتصادی کشور ارائه شود.
پورابراهیم��ی با تاکید بر ای��ن نکته که قانون بازار 
س��رمایه و اصلاحیه ه��ای آن ظرفی��ت خوبی برای 
اقتصاد ایران فراهم کرده اس��ت اظهار کرد: ظرفیتی 
که در قالب قانون فراهم ش��ده و س��اختار هایی که 
بر روی آن ش��کل گرفته محکم تری��ن و متقن ترین 
س��اختار های اقتصادی کش��ور هس��تند ل��ذا از این 
ظرفیت برای رونق و توس��عه اقتصادی کش��ور باید 

استفاده کرد.

نگاهی به پرونده سهام عدالت
رئی��س س��ازمان بورس از بررس��ی نتایج اج��رای دامنه نامتقارن در جلس��ه 

شورای عالی بورس خبر داد.
به گزارش س��نا، محمدعلی دهق��ان دهنوی، بازارس��رمایه را به عنوان یکی 
از ارکان اصل��ی تامی��ن مالی در اقتصاد دانس��ت و گف��ت: از آنجاییکه یکی از 
مش��کلات اقتصادی موجود، کمبود سرمایه گذاری اس��ت، مهم ترین محلی که 
می تواند این مش��کل را برطرف کند بازارسرمایه است. درحال حاضر تامین مالی 
در بازارس��رمایه از راه های مختلفی مانند عرضه اولیه، افزایش س��رمایه و غیره 
انجام پذیر اس��ت و از این رو نقشی که بازار س��رمایه در اقتصاد داشته با نقش 

سیستم بانکی برابری می کند.
رئیس سازمان بورس اضافه کرد: این در حالیست که سیستم بانکی تسهیلات 
بیشتری در این خصوص پرداخت کرده، اما بخش عمده این تسهیلات سرمایه 
در گردش اس��ت که البته این روش در بازارس��رمایه هم در شکل های دیگری 
انجام می ش��ود، اما بانک ها به طرح های توسعه ای نیز تسهیلات ارائه کرده اند، با 
این حال رقم ارائه تسهیلاتش��ان تفاوت زیادی از میزان ارائه تس��هیلات توسط 

بازارسرمایه ندارد.
رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار به وضعیت س��هام عدالت اش��اره کرد و 
گفت: پرتفوی سهام عدالت شامل شرکت های بزرگ و قدرتمند در بازار سرمایه 
اس��ت. همچنین شرکت های سرمایه گذاری استانی تحت نظارت سازمان بورس 
فعالیت می کنند. ش��رکت های س��رمایه پذیر با برگزاری مجامع، سیاس��ت های 
تقس��یم سود خود را اعلام کردند و برخی تمامی منابع و برخی دیگر بخشی از 

منابع خود را به صورت سود تقسیم خواهند کرد.
وی در خصوص سیاس��ت تقسیم سود تا پایان س��ال بیان کرد: تقسیم سود 
س��هام عدالت از دو بخش در حال بررس��ی است. بخش اول در سمات است که 
اطلاعات س��هامداران پالایش ش��ده است و کسانی که س��هام خود را فروختند 
سودی به آنها تعلق نخواهد گرفت، اما آن دسته که این سهم را خریداری کردند 

شامل سود خواهند شد.
دهقان افزود: اطلاعات در س��مات در حال آماده س��ازی است و تا پایان سال 
تعیین تکلیف می شود. اما بخش دوم بر عهده شرکت های سرمایه پذیر است که 
باید سود تقسیمی را به شرکت سمات واریز کنند تا بین مردم توزیع شود. این 
فرآیند در حال بررس��ی اس��ت و تلاش بر این است که در بهترین حالت تمامی 
2۰۰ هزار تومان و در حالت های بعدی بخشی از این 2۰۰ هزار تومان تا قبل از 

پایان سال به سهامداران اعطا شود.
رئیس س��ازمان بورس در ادامه خاطرنش��ان کرد: به تمامی سهامداران سهام 
عدالت که یک برگه سهام ۵۰۰ هزار تومانی داشته باشند 2۰۰ هزار تومان سود 
تعلق می گیرد به این ترتیب هر فردی دارای دو برگ س��هام ۵۰۰ هزار تومانی 

باشد ۴۰۰ هزار تومان سود کسب خواهد کرد.
وی در خصوص رفع محدودیت ها شامل دامنه نوسان نامتقارن گفت: همزمان 
با اعلام دامنه نوس��ان نامتقارن محدود ب��ودن زمان اجرای این تصمیم را اعلام 
کردیم. درحال حاضر، حفظ آرامش بازار در اولویت اس��ت و تلاش می کنیم یک 
راه حل جامع آماده کنیم تا بتوانیم در وضعیت با ثبات تری سیاس��ت های جدید 
را پیگیری کنیم. بنابراین پس از اخذ فیدبک های مورد نظر در این خصوص در 
ش��ورای عالی بورس نسبت به تصمیمات جدید، بررسی های لازم صورت خواهد 
گرف��ت. ضمن این که یک تصمی��م، یک راه حل تمام عیار نیس��ت و معایب و 

مزایایی دارد که باید مزایای آن بیشتر باشد.
سخنگوی ش��ورای عالی بورس در خصوص باز گذاش��تن دامنه نوسان گفت: 
دامنه نوسان ابزار کنترل هیجان بازار است لذا در صورتی که به فضای تحلیلی 
نزدیک تر ش��ویم و احساس ش��ود که تصمیم گیری ها بر اساس تحلیل صورت 
می پذیرد، دامنه نوسان می تواند بازتر شود. اما هر چقدر احساس کنیم هیجان 
و نااطمینانی بر بازار قالب اس��ت و چش��م انداز بازار روش��ن نیست، از ابزارهای 

کنترلی استفاده خواهد شد.
وی در خصوص نقش قانون گذاری س��ازمان بورس افزود: س��ازمان بورس در 
واقع تنظیم گر و ناظر است و این مجلس شورای اسلامی است که قانون گذاری 
می کند. لذا، بر اس��اس وظایف س��ازمان بورس، وضع مقررات و نظارت بر آن بر 
عهده س��ازمان بورس است. به این ترتیب سازمان بورس در اجرا دخالتی ندارد 
تنها بخش��ی از اجرا که مربوط به زیرس��اخت های بازار س��رمایه است برعهده 
شرکت های تحت نظارت سازمان بورس است که آن هم در آینده ای نزدیک به 

نهادهای دیگر واگذار می شود.
دهق��ان دهنوی ادامه داد: دو نقش تنظیم گری و نظارت نمی تواند از هم جدا 
باش��د مانند بانک مرکزی که هم نهاد تنظیم گر است و آیین نامه صادر می کند 

و هم بر آن نظارت می کند.
رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص اس��تقلال سازمان بورس از 
بدنه دولت اش��اره داش��ت: س��ازمان بورس هم اکنون نهادی مستقل از دولت 
محس��وب می شود. نقش س��ازمان بورس نقش نظارت بر بازاری است که قواعد 
شفافی دارد. در این بازار همه می توانند طرف عرضه و تقاضا قرار بگیرند. به این 

ترتیب دولت به دو صورت در بازار سرمایه می تواند نقش آفرینی کند.
وی تاکید کرد: نقش اول به صورت نقش فروش��نده یا خریدار اس��ت که در 
این نقش دولت باید تمامی ضوابط را رعایت کند و مس��ئولیت پذیری یک ناشر 
را در بازار س��رمایه داش��ته باشد. نقش دوم به صورت حامی است که به توسعه 

بازار کمک می کند.
س��خنگوی شورای عالی بورس در پایان با اشاره به مقایسه بازار اوراق بدهی و 
بازار سهام بیان کرد: بازار اوراق بدهی همیشه در کنار بازار سهام بوده است. اما 
چیزی که در این میان مهم است این است که در واقع تنظیم کننده ارتباط این 
دو، نرخ سود است و تنظیم گری نرخ سود در دست بانک مرکزی است. خواسته 
بازار سرمایه از بانک مرکزی است این است که که علمیات بازار باز را به نحوی 
در بازار اوراق بدهی اجرا کند که نرخ سود اوراق موجب کاهش جذابیت نرخ ها 
در بازار سرمایه نباشد. نگاه ما حذفی نیست و خواستار ادامه فعالیت بازار بدهی 
هس��تیم به این دلیل که بازار بدهی و بازار س��هام باید در کنار هم رش��د کنند 
و با هم توس��عه پیدا کنند اما این خواس��ت را داریم که تنظیمات نرخ سود در 

محدوده ای باشد که بازار بدهی و بازار سهام در کنار هم رشد کنند.
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